
în cinstea celui de al 2-lea Congres al partidului

Muncă avîntată în fabrici și pe ogoare

Pentru lichidarea 
cazurilor de formalism 
în întrecerea socialistă

Prezentarea scrisorilor de acreditare 
de către noul ministru 

al Statelor Unite ale Americii la București

Apropierea celui de al Il-lea Con
gres al Partidului Muncitoresc Ro
mîn a imprimat întrecerii un ritm 
nou, nemaiîntîlnit. Oamenii muncii 
din toate domeniile de activitate sînt 
hotărîți să întîmpine Congresul cu 
noi realizări în producție. Chemarea 
fruntașilor în producție din orașul 
București care și-au luat angaja
mente sporite în cinstea acestui 
mare eveniment din viața poporului 
nostru, precum și angajamentele ce
lorlalte întreprinderi din țară este o 
dovadă grăitoare a faptului că oa
menii muncii din patria noastră sînt 
pe deplin convinși că politica parti
dului răspunde pe deantregul celor 
mai vitale interese ale. lor.

Armă sigură pentru realizarea an
gajamentelor luate, armă care n-a 
dat niciodată greș, este desfășurarea 
largă a întrecerii socialiste.

In numeroase întreprinderi din ța
ră conducerile administrative mani
festă o grijă deosebită pentru orga
nizarea și sprijinirea concretă a în
trecerii socialiste, pentru promova
rea noului în producție. Ca urmare a 
unei asemenea munci, majoritatea 
muncitorilor de la fabrica de ciment 
„Victoria socialistă" din Turda sînt 
antrenați în întrecere cu obiective 
precise. Conducerea acestei între
prinderi se ocupă în mod special de 
defaicarea sarcinilor de plan pe oa
meni și mașini, de aprovizionarea 
locurilor de muncă cu materie primă 
în ritm uniform, ceea ce face ca 
muncitorii să-și po-tă respecta an
gajamentele luate. Asemenea exem
ple sînt nenumărate, ele oglindind 
faptul că majoritatea conducerilor 
întreprinderilor și-au înțeles rolul 
de sprijinitor activ al muncitorilor 
aflați în întrecere.

Cu toate acestea exjstă încă între
prinderi în care întrecerea socialistă 
are un caracter formal, birocratic, 
din cauza conducerii care nu acordă 
importanța cuvenită organizării și 
sprijinirii acesteia.

Una din cauzele care dau naștere 
formalismului în organizarea între
cerii socialiste o constituie faptul 
că în multe întreprinderi nu se de
falcă regulat și la timp sarcinile de 
plan pînă la echipă, mașină și om. 
Necunoscînd la timp sarcinile ce le 
revin, mulți muncitori și tehnicieni 
de la uzinele „Progresul" din Brăi
la nu pot analiza din vreme posibi
litățile pe care le au la locurile de 
muncă și de aceea sînt în situația 
de a nu-și putea lua angajamente 
reale, bine studiate. Conducerile 
unor astfel de întreprinderi uită că 
fiecare muncitor și tehnician trebuie 
să cunoască din timp sarcinile de 
producție ce-i revin, căci numai în 
acest fel ei își pot lua angajamente 
concrete în întrecerea socialistă. A- 
vîntul întrecerii este uneori frînat și

datorită faptului că unele conduceri 
de întreprinderi nu asigură aprovi" 
zionarea locurilor de muncă cu ma
terie primă în ritm uniform.

Desfășurarea întrecerii socialiste 
la un nivel cît mai înalt implică or
ganizarea și pregătirea temeinică a 
consfătuirilor de producție. Consfă
tuirile bine organizate s-au dovedit 
a fi o minunată școală de atragere 
a maselor la rezolvarea principale
lor probleme de producție. Trebuie 
curmată tendința unor consfătuiri 
„fulger" convocate în pripă în care 
nici o problemă mi poate fi dezbătu
tă pînă la capăt din cauză 
citorii riu au avut timpul 
să se pregătească.

Eficacitatea îndeplinirii 
mentelor în întrecere depinde 
mare măsură de felul cum înțeleg 
conducerile administrative să aplece 
urechea la propunerile făcute de 
muncitori și tehnicieni în consfătui
rile de producție, de operativitatea 
cu care sînt traduse în viață aceste 
propuneri. In unele întreprinderi în
să, cum sînt de pildă uzinele „Semă
nătoarea" și altele, mai stăruie prac
tica inadmisibilă ca propuneri pre
țioase făcute de muncitori să fie, 
„notate" și apoi înmormîntate prin 
sertarele unor șefi de sectoare.

Obiectivele de bază ale întrecerii 
socialiste trebuie să fie îndeplinirea 
ritmică a sarcinilor de producție, 
îmbunătățirea produselor și reduce
rea sistematică a prețului de cost. 
Nu sînt rare cazurile cînd în în
treprinderi se mai iau angajamente 
care nu cuprind decît o simplă enu
merare a unor obligații prevăzute 
în regulamentul de ordine interioa
ră.

Maiștrii și tehnicienii au datoria 
să vină în ajutorul participanților 
la întrecere atunci cînd aceștia își 
iau angajamente. Ei nu trebuie să 
se împace cu situații de un forma
lism condamnabil ca acelea 
complexul „Grivița Roșie" 
rești și Oțelăria Martin a 
binatului Metalurgic Reșița 
muncitorii și-au luat angajamente 
mult mai mici decît realizările obți
nute anterior, lipsind astfel întrece
rea de caracterul viu, mobilizator.

îndrumate și sprijinite de organi
zațiile de partid, conducerile între
prinderilor, împreună cu organele 
sindicale, trebuie să lichideze cu for
malismul care mai persistă în des
fășurarea întrecerii socialiste. In 
felul acesta se vor găsi rezerve su
plimentare de mărire a producției și 
productivității muncii și se va da 
posibilitate oamenilor muncii să în
tîmpine cel de al H-lea Congres al 
Partidului cu noi succese în lupta 
pentru înflorirea economiei naționa
le, pentru creșterea bunăstării celor 
ce muncesc.
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La 10 noiembrie ax., președintele 
Prezidiului Marii Adunări Naționale -a 
Republicii Populare Romîne, dr. Petru 
Groza, a primit pe dl. Robei t H. 
Thayer, trimis extraordinar și minis
tru plenipotențiar al Statelor Unite 
ale Americii în Republica Populară 
Romînă, care și-a prezentat scrisorile 
de acreditare.

Ministrul Statelor Unite ale Americii 
a fost însoțit de consilierul H. B. 
Wells, atașatul militar, It. col. K. G. 
Taylor, al 2-lea secretar, T. F. Hoctor, 
atașatul R. L. Ware, atașatul adjunct 
C. A. Lester și secretarul arhivist, E. 
E. Champagne, care au fost prezen
tați dr. Petru Groza.

La remiterea scrisorilor de acredita
re au fost de față : Grigore Preoteasa, 
ministrul Afacerilor Externe al Repu
blicii Populare Romîne, Avram Buna- 
ciu, secretarul Prezidiului Marii Adu
nări Naționale, Mircea Bălănescu, di
rector în Ministerul Afacerilor Externe, 
Dionisie Ioneșcu, directorul Protocolu
lui din Ministerul Afacerilor Externe 
și Ion Vrabie, directorul cancelariei 
Prezidiului Marii Adunări Naționale.

Dr. Petru Groza și ministrul Robert 
H. Thayer au rostit scurte cuvîntări.

In cuvîntarea sa, dl. Thayer a de
clarat că va face tot ce-i stă în pu
tință pentru a promova relații cordiale 
între popoarele american și romîn. 
El a transmis poporului romîn un me
saj de salut din partea poporului 
american și cele mai bune urări ale 
acestuia pentru mulți ani de pace și 
prosperitate.

Ministrul Statelor Unite a arătat în 
continuare că un efort concentrat din 
partea tuturora înspre înțelegerea re
ciprocă a problemelor fiecărei părți va 
aduce o contribuție substanțială în 
direcția destinderii încordării interna
ționale. Ministrul S.U.A. a arătat că 
va depune tot efortul în vederea rea
lizării acestui scop.

In cuvîntarea de răspuns, dr. Pe
tru Groza a mulțumit pentru mesajul 
de prietenie exprimat și a transmis 
din partea poporului romîn și a sa 
personal călduroase urări de pace și 
progres^ poporului Statelor Unite. 
Totodată, a transmis președintelui Sta
telor Unite, d-lui Dwight D. Eisenho
wer, urări sincere de însănătoșire de
plină.

In continuare, dr. Petru Groza și-a 
exprimat convingerea că 
relațiilor de colaborare și 
mutuală între Republica 
Romînă și Statele Unite ale Americii, 
precum și intensificarea schimburilor 
economice, științifice, artistice, etc. 
vor contribui la cauza scumpă tutu
ror popoarelor, aceea a destinderii în 
relațiile internaționale și a asigurării 
păcii în luime, scopuri pe care guver
nul Republicii Populare Romîne le 
urmărește cu stăruință și sinceritate.

Dr. Petru Groza a asigurat pe mi
nistrul Statelor Unite că în activitatea 
sa îndreptată înspre dezvoltarea re
lațiilor între Statele Unite ale Ame
ricii și Republica Populară Romînă 
se va bucura de înțelegere și de în
tregul sprijin.
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Populară

Adunare festivă consacrată 
celei de a 10-a aniversări a F.M.T.D.

Joi 
latul 
rea festivă consacrată celei de a 10-a 
aniversări a Federației Mondiale a Ti
neretului Democrat, organizată de Co
mitetul orășenesc București al U.T.M.

Au participat membri și activiști ai 
C.C. al U.T.M., ai Comitetului orășe
nesc București al U.T.M., tineri frun
tași în muncă din întreprinderile și 
instituțiile Capitalei, numeroși stu-

după amiază a 
Pionierilor din

avut loc la Pa- 
Capital?. aduna-

denți și elevi, precum și studenti stră
ini care studiază în țara noastră.

Adunarea a wst deschisă de tov. Mi
ron Olteanu, prim secretar al Comi
tetului orășenesc București al U.T.M.

A luat, cuvîntul tov. Petre Qheorghe, 
secretar al C.C. al U.T.M.

In aplauzele sutelor de participanți 
a fost adoptat un mesaj de salut către 
Comitetul Executiv al Federației Mon
diale a Tineretului Democrat.

Ședința solemnă a Academiei R.P.R. 
consacrată sărbătoririi acad. Mihai! Sadoveanu

Academia R.P.R. va ține vineri 11 versări a academicianului Mihaiî Sa
doveanu.

Ședința va avea loc în sala Acade- 
erată, sărbătoririi celei de a 75-a ani- I miei R.P.R. la ora 17,30.
noiembrie o ședință solemnă consa-

Plecarea muzicienilor sovietici care ne-au vizitat țara
Joi dimineața a părăsit Capitala, 

îndreptîndu-Se s,pre patrie, grupul de 
muzicieni sovietici care au vizitat țara 
noastră cu prilejul Lunii prieteniei ro- 
mîno-sovietice.

Din grup au făcut parte soprana 
Goar Gasparian, artistă a poporului 
din R.S.S. Armeană, dirijorul Nikolai 
Anosov, maestru emerit al artei din 
R.S.FiS.R., pianistul Iakov Zak, lau
reat al concursurilor unionale și inter

naționale de pian, solist al Filarmo
nicii de stat din Moscova, violonistul 
Igor Oistrach, laureat al concursului 
internațional al Festivalului Mondial 
al Tineretului și Studenților de la Bu- 
dapesta și al concursului internațio
nal de vioară „Wieniawski" de la Poz
nan din anul 1952, criticul și muzico
logul Ivan Martînov, pianistele acom
paniatoare I. V. Kollegorskaia și Ga
lina Alexandrova.

(Agerpres).

Succese ale constructorilor 
de la Bicaz

BICAZ. — In cinstea celui de al 2-lea Congres al 
P.M.R., constructorii de pe șantierul hidrocentralei ,,V. I. 
Lenin“ Bicaz obțin noi victorii în muncă.

In primele pa.tru zile din luna noiembrie minerii din 
echipa condusă de Ștefan Roman de la tunel ieșire și-a 
depășit norma de lucru cu 108 la sută, iar echipa con
dusă de Qheorghe Crișan care lucrează la galeria supe
rioară a escavaf peste plan 5,25 m.c. de steril.

La 6 noiembrie, colectivul Atelierelor centrale și-a în
deplinit planul pe anul 1955. Prețul de cost la producția 
de bază a fost redus cu 8,6 la sută față de 5 la sută cît 
prevedea angajamentul. In scopul grăbirii lucrărilor de 
construcție a barajului, muncitorii atelierelor centrale au 
executat, înainte de termen, lucrări importante printre 
care și instalarea a două turnuri ale funicularului de 
tragere de pe malurile viitorului baraj.

In preajma zilei de 7 Noiembrie, fabrica de beton de 
la baraj a intrat parțial în funcțiune. Noua fabrică. în
zestrată cu utilaje moderne aduse din Uniunea Sovie
tică și montată cu ajutorul specialiștilor 
produce zilnic 4.000 m.c. beton.

Realizări 
ale industriei ușoare

In luna octombrie, colectivele între
prinderilor din sectorul lînă și mătase 
au dat peste plan 81.000 m.p. de țesă
turi de lînă și peste 37.000 m.p. țesă
turi de mătase. In același timp au fost 
introduse în fabricație 125 de artitole, 
modele și desene noi de țesături din 
lînă și mătase și 12 modele noi de 
pălării în culori diferite. Fabricile din 
sectorul pielărie și încălțăminte au pro
dus în această perioadă, peste plan, 
33.000 perechi de încălțăminte pentru 
sezonul de toamnă și iarnă, 13.700 ar
ticole de marochinărie, mai mult de 
6.000 de articole îmblănite etc.

îndeplinind cu 2 luni înainte de ter
men prevederile planului cincinal la 
producția globală, fabricile de confecții 
și tricotaje au produs peste plan în 25 
de zile din iuna octombrie 130.000 ar
ticole tricotate din bumbac pentru 
copii, 2.000 de articole tricotate din 
lînă, 40.000 perechi de ciorapi, precum 
și peste 3.700 confecții din lînă și 
bumbac destinate celor mici.

Pînă la 7 Noiembrie, 106 întreprin
deri din industria ușoară au realizat 
sarcinile ce le reveneau din cadrul 
planului cincinal.

sovietici va
(Agerpres)

t (Agerpres)

Adunarea comemorativă de la muzeul Doftana
La 10 noiembrie s-au împlinit 15 ani 

de la prăbușirea închisorii Doftana, 
odioasă temniță a regimului burghezo- 
moșieresc, sub zidurile căreia și-au 
găsit moartea 14 dintre cei mai buni 
fii ai poporului nostru, printre care 
neuitatul Ilie Pintilie, membrii al C. C. 
al Partidului Comunist din Romînia.

Joi dimineață a avut loc la Muzeul 
Doftana o solemnitate organizată de 
Asociația foștilor deținuți și deportați 
politici antifasciști, consacrată acestei 
comemorări.

Au participat tovarășii : I. Chiși- 
nevschi, Gh. Apostol, 'Al. Moghioroș, 
Emil Bodnăraș, C. Pîrvulescu, Th. 
Iordăchescu, Liuba Chțjinevschi, Gh. 
Florescu, M. Mujic, Gh. Pintilie, M. 
Roșianu. Sorin Toma, V. Vaida, Gh. 
Vasilichi, Șt. Voitec, Zaharia Tanase, 
Cornel Fulger, prim secretar al C.C. 
al U.T.M., miniștri, conducători ai or
ganizațiilor de masă, reprezentanți ai 
comitetelor orășenești și 
București și Ploești ale P. M. R., 
foști deținuți în închisoarea 
familii ale celor căzuți în lupta pentru 
cauza clasei muncitoare, studenți și 
aspiranți ai școlilor superioare de par
tid, ziariști, numeroși oameni ai mun
cii din Eucurești, Ploești și Cîmpina.

Adunarea comemorativă a fost des
chisă de tov. C. Pîrvulescu, membru 
în Biroul Politic al C.C. a.l P.M.R., 
președintele Marii Adunări Naționale, 
care între altele a spus :

Cuvîntarea 
tovarășului C. Pîrvulescu

închisoarea Doftana, în tot timpul 
existenței ei de aproape o jumătate de 
secol, a constituit o întruchipare deo
sebit de caracteristică a urii și cruzi
mii regimului burghezo-moșieresc față 
de fiii cei mai buni ai poporului nos
tru. muncitorii și țăranii revoluționari.

închisoarea Doftana a devenit toto
dată și un simbol al rezistenței, neîn- 
frînte a comuniștilor, simbol slăvit al 
luptei eroice a Partidului nostru. Isto; 
ria Doftanei este o mărturie vie că 
nici schingiuirile fizice, nici persecu
țiile morale aplicate comuniștilor cu a- 
tîta bestialitate și rafinament, nu Lau 
putut zdrobi și că partidul marxist- 
leninist este de neînvins.
i Infrunțînd teroarea sălbatecă șl po-

litica de înfometare, comuniștii de la 
Doftana, în frunte cu tovarășii Gh. 
Gheorghiu-Dej, Chivu Stoica și alți 
luptători revoluționari au transformat 
această închisoare faimoasă într-o 
școală de educare și de călire a cadre
lor. Lupta lor eroică s-a sprijinit tot
deauna pe acțiunile de solidaritate ale 
maselor mobilizate neobosit de Parti
dul Comunist din Romînia.

Comemorînd 15 ani de la prăbușirea 
Doftanei, poporul nostru cinstește 
moria celor 14 martiri care și-au 
viața sub zidurile închisorii.

*
Toți cei prezenți au păstrat un

ment de reculegere în memoria celor 
căzuți sub zidurile Doftânei.

A luat cuvîntul tov. Emil Bodnăraș, 
membru în Biroul Politic al C.C. al 
P.M.R., prim vicepreședinte al Con
siliului de Miniștri, care între altele 
a spus :
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Doftana, Cuvîntarea 
tovarășului Emil Bodnăraș 

închisorile din Romînia excelau 
prin primitivitate și brutalitatea regi
mului lor. Deosebit de brutal era 
regimul din închisorile în care erau

ținuți comuniștii. Printre aceste 
chisori Doftana era neîntrecută.

Cu tot regimul de exterminare 
închisori, instaurat de siguranță și 
aparatul temnicierilor, partidul a găsit 
organizarea corespunzătoare și meto
dele de luptă care să asigure apărarea 
vieții și a sănătății luptătorilor săi 
căzuți în închisoare, să creeze con
diții pentru continua ridicare a nive
lului lor politic și ideologic, să întă
rească mereu spiritul lor de luptă.

In frontul general de 
de partid în ilegalitate, 
de partid din închisori 
de deținuți antifasciști 
sector important. In acest sector al 
închisorilor, Doftana avea o poziție 
centrală și conducătoare. Aceasta în 
deosebi cînd, sub conducerea pricepută 
și fermă a tovarășului Gheorghiu-Dej, 
au fost adoptate forme de organizare 
și metode de acțiune superioare cari, 
treptat, au transformat închisorile în 
unități de luptă

Marea majoritate a cadrelor noastre 
superioare de partid au trecut această 
școală aspră a închisorilor și în pri
mul rînd a Doftanei, călindu-se în 
vederea bătăliilor ce urmau să vină 
în neîmpăcata încăierare clasă
contra clasă.

din

luptă condus 
organizațiile 

și colectivele 
ocupau un

Tovarășul Const, Pirvulesai rosțindu-il cuvîntarea

Legătura cu exteriorul, pentru men
ținerea căreia funcționau cele mai in
genioase sisteme și metode tehnice, 
asigura celor închiși o bună cunoaște
re a situației politice internaționale și 
interne, cît și a sarcinilor partidului.

Mai mult, între anii 1942—1944, le
gătura cu tovarășii care se aflau în 
închisoare, respectiv în lagăr, a juoait 
un rol hotă-rîtor în rezolvarea grele
lor probleme care stăteau atunci în 
fața partidului.

înlăturarea, la 4 aprilie 1944, a 
grupului de trădători Foriș și Roller 
din conducerea partidului și desem
narea unei noi conduceri, provizorii, a 
fost rezultatul unei îndelungate și me
todice pregătiri cu ajutorul cadrelor 
de conducere ale partidului care se 
găseau atunci în închisoare și lagăr, 
în frunte cu tovarășul Gheorghiu-Dej, 
ajutat de tovarășii Iosif Chișinev- 
schi, Chivu Stoica și Gheorighe Apos
tol.

După 4 aprilie 1944, întregul plan 
de acțiune al partidului, pentru sta
bilirea unității de luptă a clasei mun
citoare pri,n crearea frontului unic 
dintre partidele Comunist Romiîn și 
Social-Democrat, înjghebarea Blocului 
Național Democrat și organizarea in
surecției armate pentru scoaterea 
țării din alianța nefastă cu Germania 
hitleristă și din războiul împotriva 
Uniunii Sovietice și Națiunilor Unite, 
a fost elaborat și executat de condu
cerea provizorie a partidului (Cons
tantin Pîrvulescu Emil Bodnăraș, 
Iosif Rangheț), coniform indicațiilor 
tovarășului Gheorghiu-Dej care se gă
sea în lagărul de la Tg. Jiu

Sarcina creerii Sindicatelor Unite, ca 
o condiție esențială în realizarea uni
tății politice a proletariatului din Ro
mînia, a fost elaborată în cele mai 
mici amănunte încă în închisoare.

Astăzi, partidul nostru reprezintă o 
forță care are în urma sa nu numai 
încercările grele din perioada ilegali
tății, dar și o însemnată experiență în 
construirea statului democrat-popular 
și a bazelor societății socialiste din 
țara noastră.

In Romînia, altădată a moșierilor și 
capitaliștilor, se construiește socialis- 

I mul. Acesta este un fapt irevocabil sta-

tornicit în dezvoltarea Istorică a țării, 
fie că place sau nu place cuiva.

Partidul nostru, unit și puternic, se 
pregătește să dezbată în cel de al 
2-lea Congres al său, planurile de 
luptă pe o nouă perioadă de realizări 
în construirea societății socialiste în 
țara noastră. In frunte cu conducerea 
noastră marxist-leninistă, monolită și 
fermă, nu încape îndoială că vom îm
plini cu succes datoria noastră de 
partid.

împlinirea pînă la capăt a datoriei 
de partid este omagiul pe care în nu
mele partidului îl aducem de aici me
moriei celor 
cauză.

căzuți pentru marea sa

★
a intonat Internaționala,Adunarea 

imnul de luptă al clasei muncitoare.
A avut loc apoi un pelerinaj la ci

mitirul eroilor căzuți la Doftana.
La morminte au făcut de gardă 

membrii ai Biroului Politic al G C. 
al P.M.R., membrii ai C.C. al PiM.R:, 
conducători ai organizațiilor de masă.

In acordurile imnului eroilor căzuți 
în lupta pentru libertate, mormintele 
au fost acoperite cu coroane de flori. 
S-au depus coroane din partea C.C. 
al P.M.R. și a Consiliului de Mi
niștri, Prezidiului Marii Adunări Na
ționale, C.C.S., C.C. al U.T.M., 
C.F.D.R., Asociației foștilor deținuți 
și deportați politici antifasciști, Comi
tetului orășenesc București al P.M.R., 
Comitetul regional 
Sfatului Popular al 
popular al regiunii 
tea a numeroase
București și regiunea Ploești.

A avut loc apoi vizitarea Muzeului 
Doftana. La placa comemorativă așe
zată pe locul unde a căzut neuitatul 
fruntaș al clasei muncitoare, Ilie 
Pintilie, conducătorii partidului și gu
vernului au păstrat un moment de re
culegere. I i 1 | ; ’

Ploești al P.M.R., 
Capitalei, Sfatului 
Ploești și din par- 
întreprinderi din

(Agerpres)

Și-au îndeplinit angajamentul
GALAȚI (de la corespondentul nostru). — Oamenii 

muncii de pe ogoarele regiunii Galați s-au angajat la 
începutul anului să realizeze cantitatea de 670.000 tone 
grîu și porumb. In urma măsurilor luate de comitetele 
executive ale sfaturilor populare și de organele agricole 
din regiune, muncile agricole din acest r.n s-au desfă
șurat la un nivel agrotehnic superior anilor trecuți. Ca 
urmare, producția medie de grîu pe regiune este anul 
acesta de 1430 kg. la ha- In gospodăriile colective din 
regiune s a obținut o producție medie de grîu de 1645 
kg. la ha., cu 200 kg. mai mult fr.ță de producția pla
nificată. Insămînțarea porumbului în cuiburi așezate în 
pătrat pe o suprafață de peste 10.000 de ha. a contri-pătrat pe o suprafațj 
huit în mare măsură la obținerea unei producții medii 
la hectar pe regiune de aproape 
bor.be.

Sute de tone de grîu și porumb peste plan au obținut 
și gospodăriile agricole de stat Berea Barbu, Iustin 
Georgescu și Urleasca. Toate acestea a.u făcut ca 
angajamentele oamenilor muncii de pe ogoarele regiunii 
Galați să fie nu numai îndeplinite dar și depășite cu 
cantitatea de 70.600 tone grîu și porumb-

2600 kg. porumb

Noi gospodării colective
ARAD. — Anul acesta, colectiviștii 

și țăranii muncitori întovărășiți din 
regiunea Arad au obținut recolte deo
sebit de bogate. Colectiviștii din co
muna Igriș, raionul Sînicolau Mare de 
p?ldă, au obținut peste 2100 kg. de 
grîu și 3300 kg. de porumb boabe la 
hectar, iar colectiviștii din cernu na 
Che’.mac, raionul Lipova, au recoltat 
de pe 15 ha. cite 40.000 kg. sfeclă de 
zahăr la hectar.

Aceste rezultate au determinat 
multe familii de țărani muncitori cu

gospodării individuale să se înscrie in 
gospodăriile agricole colective sau în 
întovărășiri. In comunele Șiclău, Adea 
și Sederhat au fost constituite trei 
noi gospodării agricole colective, fa
in comunele Zărand, Mișca, Crișana 
și altele s-au format comitete de ini
țiativă pentru formarea de noi gos-i 
podării agricole colective.

In prezent, în .regiunea Arad numă
rul întovărășirilor a ajuns la 114, iar, 
al gospodăriilor agricole colective ia 
135.

Se extinde inițiativa petroliștilor 
din Moinești

ORAȘUL STALIN — Inițiativa 
troliștiior de la sonda nr. 1.109 
Moinești, de ridicare a activității 
schimbului de noapte la nivelul schim
bului d.e zi. este aplicată cu succes și 
de textilistele de la fabrica „Partizanul 
Roșu" din Orașul Stalin. Pentru ca re
zultatele să fie cît mai bune, în secto
rul filatură au fost aplicate măsuri pri
vind buna aprovizionare a ringurilor 
și seif ac to are lor cu țevi, lăzi pentru 
materiale etc. asigurîndu-se în același 
timp funcționarea neîntreruptă a ma
șinilor. De asemenea, au fost instalate

Pregătesc terenul pentru i
Oamenii muncii de pe ogoarele re

giunii Craiova se întrec pentru a pre
găti temeinic campania însăimînțărilor 
de primăvară. In raionul Corabia, în 
ultimele 7 zile s-a depășit cu 23 1a sută 
viteza zilnică la arăturile adinei pen
tru însămînțările de primăvară. Ca ur
mare a acestui fapt, din cele 32.000 
ha. planificate a fi însămînțate în pri
măvară, s-au efectuat arături pe 
29.560 ha. Colectiviștii din comunele 
Vișina Veche, Vîrtopu și Tia Mare au 
fost cei dintîi din raionul Corabia care

amel

pe- 
din

pre- 
Maria 
Deac,

fila-

becuri puternice pentru cît msi buna 
iluminare a locurilor de muncă.

In schimbul de noapte din 8 spre 9 
noiembrie care a aplicat această 
țioasă inițiativă, muncitoarele 
Haras, Raveica Bădițoiu, Irina 
Anica Grigore, ca și celelalte
toare au preluat mașinile din mers. A- 
jutate de maiștrii Andrei Longo și 
Frantz Volkmer filatoarele au reușit 
să dea .peste plan în schimbul de 
noapte 181 kg. fire de lînă din care 
se not confecționa 600 m.p. de stofă 
bărbătească. (Agerpres)

însămînțările de primăvară
au terminat executarea arăturilor adin
ei pentru însămînțările de primăvară* 
In alte raioane ca Plenița, Balș. Băi- 
lești, planul arăturilor pentru însamîn- 
țări de primăvară a fost realizat în 
proporție de 74-89 la sută. Pînă la 8 
noiembrie, în regiune s-au executat a- 
rături adînci pentru însămînțări de 
primăvară pe o suprafață de 243.209 
ha. reprezentînd 61,4 la sută din sar
cina de plan. Totodată s-au încorporat 
în sol 324.325 tone gunoi de grajd, 

' (Agerpres).
—«o-

Noțiuni»

perimate
In decursul vremilor limba unui 

popor se îmbogățește cu noi no
țiuni, alte nofiuni își schimbă con
ținutul, iar altele pier. Noțiuni ca: 
acțiuni, bursă, tranzacție, sînt azi 
la noi date uitării. Acțiunile, acele 
hîrtii frumos litografiate, care re
prezentau pentru posesorul lor 
dreptul de a dispune de soarta ce
lor ce trudeau în fabrica, mina sau 
rafinăria al cărui acționar era, și-au 
pierdut astăzi pînă și numele.

Posesorii acțiunilor de multe ori 
nici nu-și cunoșteau proprietatea, 
iar profiturile și le măreau prin- 
tr-un simplu joc de ’bursă. Aceste 
petece de htrtie dătătoare de drep
turi suverane își schimbau stăpînii 
prin operația care se 
zacjie,

Mi-am adus, aminte 
(iuni pierdute undeva
memoriei, datorită unei 
petrecute zilele trecute.

Intr-o grădiniță, din acele răsă
rite cu sutele în anii puterii popu
lare, un ostaș al Armatei noastre 
Populare, mlnca struguri dintr-o 
pungă și se uita curios la amba
laj. Se apropie apoi de mine și mă 
întrebă:

— Ce este o acțiune?

numea tren

de 
în

aceste no- 
ungherele 
întimplări

la ce se referă am dat 
Dar ostașul îmi spuse

acfiune de luptă. Aceea

Neștiind 
din umeri.
zîmbind:

— Nu o
știu eu foarte bine ce este. Nici ac
țiune In sensul unei activități. Pe 
această hirtle scrie că este: Acțiune. 
De ce?

M-am uitat cu atenție la htrtta 
pe care mi-o arăta ost^sul. Punga 
în care fuseseră strugurii era con
fecționată din două hlrtii frumos 
colorate, pe care era scris: ,.Steaua 
Romînă", societate petroliferă. Ac
țiune în valoare de 1.000 lei.

Vechile aefiuni își găsiseră în- 
sflrșit o întrebuințare folositoare. 
Ambalarea strugurilor era ultima 
și cea mai utilă întrebuințare a 
hârtiilor care negocia seră truda 
muncitorilor. Era destinul firesc 
unor „valori" de acest soi.

l-am explicat tinărului ostaș 
reprezentau înainte acțiunile.

După un moment de gîndire mi-a 
răspuns rlzînd:

— Tot sînt bune acum la ceva și 
hirtiile acestea. Și umflînd punga 
cu aer, o trozni în palme, spărgîn- 
d-o asemenea unui balon.

l. GABRIELA BUCUR

ai

ce

ii
i

!
J )I j1 J J 
i

) 
} 
I 
{
J
I

I
5J
)
I



Pag. 2-a Romînia liberă Vineri 11 noiembrie 1955 — nr. 3452

Să folosim pa deplin posibilitățile locala, să stimulăm inițiativa obștească

Folosirea resurselor locale, mijloc principal 
de dezvoltare a industriei locale

ÎNTREBARE : Care este contribuția 
industriei Iocaie la înflorirea eco
nomică a Regiunii 'Autonome Ma
ghiare ?

RĂSPUNS: Trebuie să recunoaștem 
că ne bucură foarte mult faptul că in
dustria locală din regiunea noastră 
și-a realizat sarcinile cincinalului 
înainte de termen. Întreprinderile de 
interes local din Regiunea Autonomă 
Maghiară au realizat cincinalul în 4 
ani și o lună, cu aproape un an înain
te de termen. In cei cinci ani de exis
tență, industria noastră locală și-a 
sporit producția cu 353 la sută, adică 
în anul 1955, produce de 3,5 ori mai 
multe produse decîț în anul 1950 A 
crescut considerabil producția mărfu 
rilor de larg consum ceea ce înseam
nă că industria locaîă contribuie în 
măsură crescîndă la îmbunătățirea a- 
provizionării populației regiunii cu 
mărfurile solicitate. In acest an, in
dustria locală va produce cu circa 40 
Ia sută mai multe bunuri de consum 
popular, care în marea lor majoritate 
sînt fabricate din materii prime pro
venite din resurse locale.

Este de remarcat creșterea număru
lui de produse noi fabricate în cursul 
acestui an. Întreprinderile locale au 
produs pentru prima dată anul acesta 
mobile furniruite, studiouri tapițate, 
covoare persane, compoturi, sobe spe
ciale de încălzit pentru arderea tur
bei și lignitului, mașini de gătit tip 
masă (cu faianță), prășitoare cu trac
țiune animală pentru acoperirea ne
cesităților agriculturii, etc. — în afară 
de alte zeci și zeci de produse in
trate în fabricație anul trecut.

ÎNTREBARE : Ce factori au contri
buit la obținerea acestor succese 
aie industriei locale ale regiunii ?

RĂSPUNS : In primul rînd trebuie 
să vorbim despre inițiativa maselor, 
inițiativă stimulată prin diferite for
me. La propunerea comitetului regio
nal de partid, organele locale de stat 
au organizat anchete publice, cu care 
ocazie muncitorii, tehnicienii și inte
lectualii de la orașe, țăranii muncitori 
de la sate au făcut propuneri pentru 
valorificarea unor bogății locale, in 
trecut nefolosite. Astfel au fost valo
rificate carierele de piatră din raio
nul Ciuc, fructeie alpine din raioa
nele de munte, argilele și pămînturile 
colorate din diferite colțuri ale re
giunii, au fost create crescătorii și în- 
grășătorii de animale, pentru aprovi
zionarea cu materii prime a fabricilor 
locale de preparate de carne etc. Pe 
baza inițiativei maselor, comitetul 
executiv regional a început valorifica
rea căzăturilor și doborîturilor de vinî 
din pădurile cele mai îndepărtate. Pen
tru aceasta am înființat întreprinde
rea regională locală pentru exploata
rea forestieră (I.L.E.F.O.R.), o între
prindere înfloritoare, care a luat o 
mare dezvoltare prin folosirea a- 
cestor resurse locale. I.L.E.F.O.R. are 
astăzi o fabrică de panduri și o fa
brică modernă de mobile de calitate 
superioară, producînd, în diferite uni. 
tați, de la butoaiele fag pînă la gar
duri prefabricate, cele mai variate pro
duse din lemn.

Un alt factor, care a contribuit Ia 
succesele industriei noastre locale, este 
folosirea unei inițiative a sovietelor 
locale din U.R.S.S. cu privire la co
laborarea socialistă dintre întreprinde
rile de interes republican și cele de 
interes local, pe bază de contract. Im- 
brățișînd această inițiativă, comitelui 
executiv regional și cele raionale au 
determinat încheierea unor asemenea 
contracte de colaborare socialistă în 
cadrul cărora întreprinderile republi
cane au acordat un ajutor prețios în
treprinderilor locale în domeniul orga
nizării producției și mai ales în dome
niul tehnic. Datorită acestui ajutor,

_________________ CRONICA TEATRALA ----------------------------

„Ani de pribegie" de Alexei Arbuzov
...______________  TEATRUL TINERETULUI --------------------------------

„Ani de pribegie" aduce în scenă 
un conflict moral propriu socie
tății sovietice. Acțiunea ei străbate 
o epocă încordată din istoria Țării 
Socialismului, cele mai de seamă mo
mente petreeîndu-se în anii grei ai 
războiului. Pe Vedernikov, Lavruhin, 
Liusia, Galina, Olga, Oleg și Kuzia 
— eroii piesei — îi cunoaștem ca ti
neri studenți în vara anului 1937 cînd 
s-au adunat în grădina vilei lui Pavlik 
Tucikov, pe malul pitorescului rîu, 
Kliazma, să petreacă laolaltă clipe de 
veselie și repaos. Viitorii medici poar. 
tă discuții aiprinse despre idealurile 
lor de viață și răspunderile ce-i aș
teaptă'. Oleg și Kuzia vor pleca într-un 
ținut îndepărtat, la Narian Mar. Ve
dernikov, nu vrea să fie practician, ci 
se visează „un om al problemelor 
mari". Pavhk este torturat de gîndul 
că nu va putea îndeplini dorința ma
mei care visează să-1 vadă un savant 
celebru. Olga și Lavruhin plănuiesc 
să-și realizeze fericirea într-o căsnicie 
trainică, sinceră.. Liusia pare a nu 
trăi decît pentru soțul ei, Vedernikov, 
pe cînd Galina, dezamăgită în dragos
te de același Vedernikov, nu mai speră 
nimic deosebit în viață. Cîte caractere 
diferite, ce lume de preocupări diver
se I S-ar spune că acești tineri sînt 
grăbiți să-și rezolve dlintr-odiată și 
pentru totdeauna problemele vieții. Și 
totuși. în graba lor, este ceva adevă
rat. Nu întîmplător, în toiul acestei 
reuniuni vesele, Lavruhin dă glas pre
simțirii tuturor : „MofturiI Ajunge 
cît s-a vorbit despre omul nou, despre 
omul ideal, ca despre o ființă din al
tă lume! — spune el. Războiul nu 
poate fi evitat. Azi e în Spania și mîi- 
ne va ajunge la noi... In curînd prie
teni, vom avea de trecut un examen 
greu... E necesar să nu ne mai ier
tăm unul altuia, ceea ce se iartă cu 
ușurință simplilor muritori".

Șf timpul pornește mai departe, în 
aceeași goană caracteristică marilor 
epoci ale istoriei, alergînd parcă mai 
repede decît oamenii. Doi ani mai tîr- 
ziu, în luna mai a anului 1939, ace’ași 
proi — din mijlocul cărora lipsesc de 

Convorbire 
cu tov. Bugyi Paul, președintele 

comitetului executiv 
al sfatului popular al Regiunii 

Autonome Maghiare

s-au dezvoltat și au devenit întreprin
deri rentabile combinatul de industrie 
locală „Lazăr Odon" din Tg. Mureș, 
întreprinderea raională „Republica" 
din Reghin etc.

ÎNTREBARE; Ce greutăți ați în- 
tîmpinat în domeniul organizării 
industriei locale ?

RĂSPUNS: Deși au fost continuate 
acțiunile îndreptate spre îmbunătățirea 
muncii industriei locale, acestea nu au 
mai avut un caracter destul de bine 
organizat. Tocmai cînd am început să 
găsim cele mai bune forme pentru în
drumarea și dezvoltarea întreprinderi
lor raionale, prin comitetele executive 
și deputății comisiilor permanente ale 
sfaturilor populare raionale, a venit 
măsura inexplicabilă a Ministerului 
gospodăriei comunale și industriei lo
cale, de a se desființa secțiile de in
dustrie locală de la raioane în timp ce 
secția regională a fost umflată peste 
măsură. Noi, deși nu am fost consul
tați asupra acestei măsuri, am declarat 
încă înainte de traducerea ei în viață, 
că n-o găsim bună, deoarece astfel li 
se ia comitetelor executive raionale 
posibilitatea de îndrumare și control 
operativ asupra întreprinderilor raio
nale ; totodată devine aproape imposi
bilă studierea și punerea in valoare a 
unor noi resurse locale-

ÎNTREBARE : Ce lipsuri sînt în ac
tivitatea comitetelor executive din 
regiune și ce-și propune să facă 
comitetul executiv regional pentru 
remedierea lor ?

RĂSPUNS: In dorința noastră dea 
pregăti trecerea industriei locale la al 
doilea cincinal cu lipsurile lichidate, 
am organizat comisii de specialiști 
care au analizat — în colaborare cu 
comitetele executive, comisiile perma
nente de industrie locală și secțiile 
raionale de planificare — situația fi
nanciară și economică a întreprinde
rilor raionale, au studiat posibilită
țile de realizare a sarcinilor de pro
ducție la sortimentele cu care sîntem 
rămași în urmă, studiind totodată re
sursele locale ale raioanelor și posi
bilitatea folosirii lor în viitorul cinci
nal. Din lipsurile constatate, în urma 
acestei analize, citez pe cele mai mari: 
multe întreprinderi raionale nu și-au 
îndeplinit pianul pe sortimente și une
le din ele nu numai că nu sînt renta
bile, dar depășesc chiar și sumele pre
văzute pentru pierderile planificate. Am 
analizat și cauzele acestor deficien
țe. Nerealizarea planului pe sortimen 
te la cele mai multe întreprinderi se 
datorește lipsei de profilare judicioasă 
a unităților productive. Lipsa de pro
filare duce în unele întreprinderi și la 
depășirea pierderilor planificate. Ne- 
fiind profilate unitățile lor, multe con 
duceri de întreprinderi raionale se 
pierd în amănunte, lăsînd în părăsire 
tocmai sectoarele cele mai grele cu:n 
ar fi ramura de producție a materia
lelor de construcție (cărămizi, țigle, 
var, etc.) și ramura extractivă (mine 
de cărbuni inferiori și turbă, cariere 
de piatră, etc.) ramuri care fără o 
mecanizare oarecare a proceselor de 
producție și transportului nu pot de
veni rentabile.

Pentru remedierea acestor lipsuri 
am luat o serie de măsuri practice șl 
altele vor fi luate în curînd. In vede
rea îmbunătățirii activității unităților 
din ramura materialelor de construc

I astădată soții Doronin — se reîntîl- 
nesc în casa mătușei Tasia, aflată ta 
împrejurimile Moscovei. Tabloul su
gerează o primă verificare a idealului 
fiecăruia dintre cei prezenți. Cel mai 
deficitar este Vedernikov, „omul pro
blemelor mari" de odinioară, devenit 
robul orgoliului și al lipsei de răs
pundere față de el însuși, de soția sa, 
de tovarășii de facultate în așteptarea 
acelor probleme demne de atenția lui. 
Drumul greu, ocolit, spinos al recu
noașterii cinstite față de sine însuși, 
va fi calea pe care o are de parcurs 
Vedernikov, Elementele dramei pe ca
re le cumulează Arbuzov în liniile de 
dezvoltare a lui Vedernikov . stat 
deosebit de complexe. Vedernikov nu 
este un om rău, incorijibil. Nu. El este 
însă un om neîndeajuns călit în viață, 
care se izolează de societate, neconce- 
ipînd spiritul colectiv în realizarea 
marilor sale țeluri. Fire recalcitrantă, 
dispunînd de un real talent și de o 
nu mai puțină autoîncredere, egoist și 
darnic în același timp, lipsit de voin
ță șl totuși încăpățînat, Alexandr Ve
dernikov șovăie la fiecare pas al 
său rănind pe cei din jur cu indife
rența, invidia și refuzul de a primi un 
sprijin prietenesc. Astfel îl află goana 
timpului, în zilele grele ale anilor de 
pribegie.

Nemaipomenita încleștare pe viață și 
pe moarte, din care unii scapă pentru 
a răzbuna pe cei ce-au pierit cuprinde 
fn viitoarea ei destinele eroilor noș
tri. Pavlik luptă și cade mai tîrziu e- 
roic în luptele pentru Sevastopol. Un
deva în Siberia, la Borsk, s-au eva
cuat Liusia și Galina care nu-și pre
cupețesc nici o clipă forțele pentru a 
da frontului mai multe tancuri din fa
brica în care lucrează acum. Și La
vruhin este de mult la postul său : în 
primele linii, operînd răniții, salvînd 
nenumărate vieți din ghiarele morții. 
In casa mătușei Tasia, din împrejuri
mile Moscovei, au mai rămas împreu
nă cu bătrîna doar Olga, sora ei Nina, 
și un musafir : Vedernikov. Sosit aici 
să se însănătoșească de tifos, după 
ce două luni de zile muncise pînă Ia 

ție, creăm o întreprindere regională, 
care va coordona toate fabriciie de că
rămizi și țigle, cuptoare de var, etc. 
din regiune și care va organiza șan
tiere și poligoane de materiale de 
construcție prefabricate din beton și 
ciment. Este nevoie să înființăm a- 
ceastă întreprindere regională, deoa
rece aici putem strînge pe cei mai 
buni specialiști, deci profilăm această 
ramură în vederea folosirii întregii 
capacități de producție a unităților. 
După ce unitățile vor fi toate puse la 
punct și ele vor deveni rentabile, fiind 
conduse de cadre capabile, avem de 
gînd să le restituim întreprinderilor 
raionale. De asemenea, înființăm o în
treprindere regională extractivă, care 
va coordona munca în minele de căr
buni inferiori, turbării și cariere de 
piatră, prin tehnicieni și specialiști ca
pabili să introducă mica mecanizare și 
mecanizarea complexă menită să ducă 
la rentabilitatea unităților. Aceste în
treprinderi locale regionale, le orga
nizăm după experiența I.L.E.F.O.R., 
căutînd ca în cursul anilor să coma
săm unitățile lor de producție in raio
nul ai cărui specific este bogăția in 
respectivele resurse locale. Astfel, pre
gătim profilarea industriei locale pe 
raioane, pentru o perioadă care va ur
ma în anii viitori. Asta nu înseamnă 
că neglijăm în prezent întreprinde
rile raionale. Din contra, în primul 
rînd în ajutorul lor venim, cînd înfiin
țăm întreprinderile regionale mai sus 
amintite, luîndu-le tocmai acele uni
tăți care pînă acum au produs pier
derile și cele mai mari deficiențe în 
realizarea planurilor lor de producție. 
Totodată în prezent se lucrează la se
lecționarea unor tehnicieni și ingineri 
din industrie, pentru încadrarea între
prinderilor raionale cu cadre de con 
ducere capabile. Am pornit și la acțiu
nea de reexaminarea maiștrilor, a că
ror activitate este hotărîtoare în indus
tria locală, deoarece ei constituie ca
drele de conducere ale unităților de 
producție. Organizăm încă în anul a- 
cesta încheierea contractelor de cola
borare socialistă între întreprinderile 
republicane și cele de interes local, a- 
vînd grijă ca aceste contracte să pre
vadă și clauze de perspective de cola
borare pentru întreaga perioadă a cin
cinalului, pe lingă obiective imediate, 
operative. Prin „Camera deputatului", 
și secțiile organizatorice raionale por
nim din nou la trezirea la viață a co
misiilor permanente de industrie lo
cală. Am luat măsuri ca toate comi
tetele executive raionale să sprijine 
comisiile permanente la închegarea 
unor active de cetățeni puternice, 
formate din specialiști, tehnicieni, 
fruntași în producție, cu ajutorul 
cărora să pornească imediat la 
descoperirea de noi resurse locale, 
la studierea folosirii lor, la stu
dierea posibilităților de îmbunătă
țire a activității în fiecare unitate de 
industrie locală. In raionul Odorhei se 
studiază de pe acum posibilitățile de 
fabricare a materialelor de construc
ție și a plăcilor prefabricate din dia- 
tomită — o bogăție locală care se 
găsește în acest raion. Comisia per
manentă de industrie locală a sfatului 
popular raional Tg. Mureș, studiază 
posibilitățile economice ale comune
lor, pentru înființarea unor întreprin
deri economice .comunale (crescătorii, 
îngrășătorii, întreprinderi de transport 
sătești).

Sîntem convinși că prin folosirea 
formelor organizatorice de legătură cu 
masele, în primul rînd prin îmbunătă
țirea activității comisiilor permanente 
de industrie locală, — vor fi descope
rite și puse în valoare noi resurse lo
cale contribuind astfel la dezvoltarea 
și înflorirea și mai rapidă a in
dustriei locale din regiunea noastră, 
în cadrul celui de al doilea plan cin
cinal al patriei noastre.

istovire pentru descoperirea medica
mentului la care lucra, Vedernikov re
simte profund durerea omului care se 
irosește în timip ce alții prețuiesc fie
care clipă.. Intîlnirea cu Pavlik îi lu
minează nu numai calea către desco
perirea prețiosului medicament dar și 
sensul real al vieții către care trebuie 
să se îndrepte. Acest sens, Vedernikov 
avea să-1 deprindă abia în luptă, pe 
front, cînd a înțeles pe deplin că „în 
viață, la fel ca și în război, nu merge 
de unul singur". Dragostea ce-1 leagă 
acum de Olga, stimulează minunatele 
trăsături de caracter proprii omului 
sovietic, trăsături ce sălășluiau laten
te în anii tinereții. Uimit și totodată 
atras de sipiritul de sacrificiu al 01- 
găi—plecată voluntară pe front, cap
turată de nemți, lupttod la partizani 
și apoi reîntoarsă din nou pe front — 
Vedernikov începe să-și dea seama de 
marile sale răspunderi sociale. Ca o 
supremă negare a concepțiilor sale 
solitare din trecut, el pune descoperirea 
prețiosului medicament pe seama prie
tenului său Pavlik, mort pentru patrie, 
cu gîndul la mama care-1 dorea medic 
celebru.

Dar lanțul greșelilor lui Vedernikov, 
care atîția ani a trecut cu ușurință, pes
te problemele viitorului său, este încă 
departe de a se sfîrși. Dragostea ce-1 
leagă de Olga, care-î cheamă pe dru
mul atitudinii demne, cinstite, cura
joase față de viață, generează la rîn- 
dul ei un conflict moral nu mai puțin 
însemnat: ce se va întîmpla cu Liu
sia. soția lui ? In orășelul din nordul 
îndepărtat, unde Liusia și Galina 
muncesc la fabrica de tancuri, timpul 
se scurge cu aceeași viteză. Și aici oa
menii se schimbă sub acțiunea eveni
mentelor grele ale războiului, iar frun
țile tinere de odinioară sînt brăzdate 
acum de cute adînci. Liusia are mîi- 
nile aspre de sudor. In clipele de ră
gaz o îngrijește pe mica Șura și se 
gîndește cu dragoste la Vedernikov. 
Galina muncește ziua, într-una din 
secțiile uzinei, iar noaptea tîrziu des
cifrează' stenogramele ședințelor. Prie
tenia cu Arhipov, organizatorul de 
partid al uzinei, un om pe cît de ferm

60 de ani 
de la moartea 

lui Al. Odobescu

[ Se împlinesc azi 60 de ani de la) 
l moartea lui Alexandru Odobescu,! 
] unul dintre cei mai mari sciitori j 
( și învățați romîni din secolul trecut.) 
i Lucrările cele mai des tipărite ! 
f ale lui Odobescu sînt „Doamna ] 
( Chiajna" și „Mihnea Vodă celI 
I Rău", amîndouă grupate sub ’itlul j 
[ „Scene istorice din cronicile ro- j 
( mînești". Durerea poporului stă- J 
f plnit de domni tirani, se bucură de ] 
[ înțelegerea și simpatia scriitorului, j 
( Democratismul său se manifestă j 
i prin modul cum sînt privite cele j 
[ două personaje principale, Doamna j 
(Chiajna și Mihnea Vodă cel Rău.) 
( Cel din urmă e caracterizat drept ] 
[ tiran, termen frecvent In vocabula- j 
( rul pașoptist )
( . Dar opera cea mai de seamă a ] 
} lui Odobescu. care i-a asigurat j 
( pentru totdeauna un loc de frunte I 
[ta proza romînească, e ..Pseudo-] 
( kyneghetikos", scrisă în 1874 în j 
( depl'nătatea forțelor sale artistice. [

[ ratură aparține această lucrare, u- j
greu de spus cărui gen de iile- j 

, - ■ ------------- --------------- . ■ j

f nică in literatura noastră. In i irul { 
I ideii de vinătoare, Odobescu scoate ] 
j cele mai neașteptate efecte, ; rin j 
(incursiunea savantă in domeniul 
I artelor plastice și al literaturii, vor- 
j bind cu dezinvoltură despre trata- 
(tete cinegetice ale anticilor, des- 
( pre picturile lui Rubens, Snyders ] 
( și alfii, despre vlnălorui Wilhelm] 
[Tell, despre ecourile vinătoreștl din] 
\ versurile lui Villon, Musset. La-] 
i martine sau ale unor poeți rotnini j 
[• uitați, ca de pildă N. Rucăreanu. j 
1 Odobescu e primul scriitor romin j 
'.care in această originală plimbare] 
[ pe tărîmurile artei șt literaturii, I 
( vorbește despre scriitorii ruși pe j 
]care-i citise în original. Descrierea ] 
} Bărăganului e inspirată — după) 
f cum arată autorul — ,Jără ști- j 
j rea lui dumnezeu și a cititorilor" ) 
( de celebra descriere a stepei male- j 
I rusiene, făcută de N. Gogol în ] 
'(„Taras Bulba" Odobescu e un) 
I cunoscător perfect al tainelor lim- j 
( bii pe care și-a însușit-o din stu- j 
} dierea atentă a literaturii înainta-) 
( șilor și a celei populare. El a dat j 
j o contribuție substanțială „creșterii j 
f limbii romînești", ușurînd marea J 
( sarcină de mai tîrziu a lui Emines- ] 
j cu, aceea de creare a limbii lite-) 
} rare romînești. )
1 Alexandru Odobescu a fost un j 
j mare cercetător în folclor, în filclo- J 
( gie și lingvistică, în istoria țării 1 
j și a literaturii vechi romînești, în ] 
( istoria artelor șt arheologie, în) 
( studiile clasice. Autorul „Falsului 1 

tratat de vinătoare" e un om uni- j 
[ versal, iar opera sa e din ce în ce J 
( mai prețuită de generațiile tinere, { 
( care văd tn ea aspirațiile sut.erioa- j 
* re ale unui om pătruns de dragoste ) 
l pentru poporul romin, a cărui ridi-l 
j care și înflorire le-a visat în totj 
( cursul vieții sale.

și exigent cu el însuși, pe atît de ve
sel și plin de viată. îi împrăștie bla
zarea în care-și căutase refugiul. Stră- 
bătînd distanțele, ecourile greșelilor 
lui Vedernikov ajung pînă la Borsk, 
umplînd și aici inimile cu fiorul dure
rii: Vedernikov 6crie Liusiei despre 
dragostea sa pentru Olga declarîndu-i 
că e hotărît să-i spună adevărul pentru 
că „nu va mai minți niciodată". Cins
tea crudă, recunoașterea cu ușurință a 
propriilor păcate fără a medita la timp 
asupra lor pentru a le fi putut evita 
— iată pericolul căruia i-a căzut vic
timă Vedernikov în încercarea sa pri
pită de a repara greșelile trecutului. 
Această etapă în evoluția sufletească, 
a eroului tai Arbuzov nu este însă ul
tima. Colectivul viguros de prieteni în 
mijlocul căruia a crescut va face noi 
sacrificii pentru a-1 reda, pe deplin în
sănătoșit moral, societății sovietice. 
Intorcîndu-se din război și dîndu-și 
seama că de fapt a luat „ceva ce-i a- 
parține altuia", Olga dă măsura în
tregii sale purități morale în gestul pe 
care-1 face părăsind ea însăși pe omul 
iubit Și, cu toate că Arbuzov nu 
ne spune ce se va întîmpla în 
viitor cu eroul „Anilor de pribe
gie", noi rămînem convinși că el 
se pregătește cu toată ființa sa pen
tru a înțelege marele adevăr rostit de 
un sergent, undeva pe front, în toiul 
luptelor: „Cui i s-a lăsat viața, ace
luia i se cere astăzi ceva cu totul deo
sebit".

★
Reușita interpretării piesei „Ani de 

pribegie" pe scena Teatrului Tineretu
lui se întemeiază în primul rînd pe 
înțelegerea cu care regia (regisor C. 
Sincu, laureat al Premiului de Stat) a 
înfățișat idealurile spirituale proprii 
generației lui Alexandr Vedernikov și 
a dat relief conflictelor psihologice 
multiple pe care le generează epo
ca. In mod cu totul just au fost fo
losite elementele de atmosferă (natu
ra. luminozitatea diverselor ore ale zi
lei, clipele de elan colectiv) care în 
dramaturgia lui Arbuzov au un rol di
rect, activ în facilitarea unora sau al
tora din stările sufletești ale eroilor. 
Spiritul tineresc al primelor tablouri 
și maturizarea progresivă a personaje
lor sub acțiunea evenimentelor nu a 
fost totuși realizată cu minuțiozitatea 
necesară, fapt care nu a permis pe tot 
parcursul desfășurării scenice trans
miterea către spectator a bogatului 
sens moral ce-1 cuprinde replica în 
piesele lui Arbuzov. I

Femeile sovietice participante active 
la construcția comunismului

Constituția U.R'.S-S. consfințește șl 
garantează femeilor din Uniunea So
vietică toate drepturile cetățenești.

Puterea sovietică a deschis femeii 
acces larg la comorile științei și cul
turii, a creat condiții pentru dezvolta
rea multilaterală a talentelor și alti
tudinilor ei.

Dar pentru ca femeia sovietică să 
poată participa la viața politică, eco
nomică și socială, statui a creat 
condițiile necesare pentru ocrotirea in
tereselor femeii muncitoare și pentru 
ocrotirea mamei și copilului.

Măsurile de protecție a muncii, asi
gurările sociale, larga rețea de mater
nități și case de naștere, de creșe, 
cămine și instituții de copii, sînt rea
lități cu care Statul Sovietic înconjoa
ră femeia mamă. Pe socoteala statu
lui, femeilor li se acordă concedii de 
naștere plătite, iar mamelor cu mulți 
copii și mamelor singure li se acordă 
ajutor material. Numai în cursul anu
lui 1954 suma ajutoarelor plătite ma
melor cu mulți copii și mamelor sin
gure a fost de peste 7 miliarde ruble.

Pentru a ușura și mai mult munca 
casnică a femeii, statul sovietic a dez
voltat în ultimii ani pe scară largă 
rețeaua alimentației publice, a can
tinelor, a spălătoriilor și a altor 
instituții de deservire socială.

La consfătuirea unională a lu
crătorilor din comerț, tovarășul 
Micoian, vorbind despre organizarea 
restaurantelor, a spus între altele: 
„In restaurante... munca trebuie ast
fel organizată îneît să se poată mer
ge la restaurant cu familia, și să se 
poată primi oaspeți la restaurant, 6ă 
se poată organiza aici petreceri fa-

„Zilele prieteniei romîno-franceze”
Intre 15 și 30 noiembrie, Institutul 

Romîn pentru Relațiile Culturale cu 
Străinătatea organizează în toată țara 
„Zilele prieteniei romîno-franceze".

In cadrul acestor zile se vor orga
niza manifestări culturale variate. De 
pildă pe scenele teatrelor din Capita
lă și din țară se vor juca spectacole cu 
piese scrise de autori francezi; la mu
zeul de artă al R.P.R. se va deschide 
o expoziție de pictură, sculptură și ar

Noi lucrări apărute în Editura de Stat 
pentru Literatură Politică

In Editura de Stat pentru Literatură 
Politică a apărut de curînd volumul 8 
al operelor lui V. I. Lenin. Acest vo
lum cuprinde lucrările scrise de mare
le strateg proletar între ianuarie și 
iulie 1905, respectiv în perioada în
ceperii primei revoluții ruse.

In ediție festivă, Editura de Stat 
pentru Literatură Politică a mai pu

Finala concursului pe țară al echipelor de teatru 
și al brigăzilor artistice de agitație

In zilele de 14, 21 și 28 noiembrie 
se va desfășura finala concursului pe 
țară al echipelor de teatru și brigă
zilor artistice de agitație ale caselor 
raionale de cultură, căminelor cultu
rale și cotiturilor roșii din gospodă
riile agricole colective. La finală vor 
participa echipele de teatru și brigă
zile artistice de agitație care s-au cla
sat pe locul întîi la concursurile re
gionale.

Finala se va desfășura după urmă- 
torul program : în ziua de 14 noiem
brie a.c. se vor prezenta la finala 
concursului formațiunile artistice din 
regiunile: Stalin. Cluj. Ploești Ba
cău, Constanța și orașul București. 
In ziua de 21 noiembrie a. c„ forma
țiunile artistice din regiunile Timi

Dintre problemele cărora colectivul 
de actori, sub îndrumarea regiei, le-a 
făcut față cu succes este acela al creă
rii unei galerii de tipuri feminine dis
tinct individualizate. Admirabil a fost 
jocul Galinei (Olga Tudorache) cu 
toată construcția dificilă, a rolului im- 
punînd eroinei o undă de comportare 
bărbătească.u Interpreta și-a înfrînt 
tendințele către cinism, executînd cu 
succes trecerea succesivă pe o gamă, 
largă de sentimente fără a se abate 
de la tonalitatea caracterologică, dic
tată de rol. O oarecare corectare a to
nului ironic ostentativ față de Lavru
hin (în primul tablou) ar înlătura su
poziția eronată ce se naște în mintea 
spectatorului cu privire la eventuale 
legături între ea și Mișuk. Aceiași do
rință o exprimăm și interpretei Ninei 
(Aurelia Sorescu) ale cărei gesturi in
time față de Lavruhin lasă să se înțe
leagă lucruri similare. De fapt aceste 
tendințe cad în egală măsură în sar
cina regiei care, permițîndu-le, departe 
de a creia o atmosferă prietenească, 
anihilează nuanțele psihologice fine și 
deci posibilitatea 'urmăririi schimbări
lor interioare ce se petrec, în perma
nență, în universul sufletesc al eroilor. 
Olga (în interpretarea Doinei Tuțescu) 
a corespuns în bună măsură intenții
lor autorului. Atenția acordată fiecă
rui moment, gest, cuvînt, de către in
terpretă a impus spectatorului trăsă
tura dominantă a personajului, dărui
rea ei generoasă, abnegația, cinstea 
interioară. Fără. îndoială cel mai greu 
rol, Liusia Vedernikova, și-a găsit o 
interpretă talentată în Ana Dornescu. 
Păcat însă că. în primele tablouri in
terpreta șarjează inocența eroinei. O 
linie mai unitară în evoluția psihologi
că ar spori prețuirea pe care Ana Dor
nescu o merită cu prisosință îndeo
sebi pentru naturalețea emoționantă a 
monologului final. Mătușa Tasia (Flo- 
rica Demion), prezentă mai mult prin 
nostalgia după vremea tinereții ei, nu 
ne-a apărut în toată splendoarea tăriei 
sufletești ce o caracterizează în mo
mentul plecării Olgăi pe front. Apa
riții episodice, Kuzea (Eugenia Mari
an) și Zoika Tolokonțeva (Liliana 
Țicău) aduc în scenă multă prospe
țime tinerească întregind diversitatea 
de maniefe actoricești cu care sînt 
creiate tipurile feminine din piesă.

Rolul tai Vedernikov constituie pen- 
tur Geo Barton una dintre figurile de 
oameni sovietici create cu o puternică 
r .'umentare psihologică. Modul ori
ginal prin care Geo Barton afirmăi

Stela Enescu
președintă a Comitetului 

femeilor democrate din R.P.R.

miliare, pentru ca petrecerea să fie 
nu numai a soțului ci și a soției, 
deoarece primirea de oaspeți acasă 
înseamnă petrecere pentru toți ai 
casei, cu excepția gospodinei pentru 
care oaspeți în casă înseamnă întot
deauna multă bătaie de cap și 
mare osteneală".

Eu am vizitat Marea Țară a So
cialismului victorios. Cu acest pri
lej, precum și cu ocazia întîlnirilor 
la diferite reuniuni internaționale, 
am cunoscut mai multe femei sovie
tice. Am cunoscut muncitoare ca 
Liubov Ananieva, de la combinatul 
de bumbac ,,V. 1. Lenin" din Gluho- 
vo, distinsă cu Ordinul Lenin, care 
deservește astăzi 2.400 fusuri, rea- 
lizînd cea mai mare productivitate 
într-o torcătorie. Ea, ca și strungă- 
rițele B Jandarova și Agafonova, 
sau renumitele textiliste din Kupav
na, M. Rojneva și L. Kononenco și 
alte sute și mii de femei fruntașe ca 
ele, se bucură de stima și respectul 
întregului popor, pentru contribuția 
lor l.a îndeplinirea planului cincinal, 
pentru întărirea patriei.

Știința sovietică se mîndreste cu 
savante ca Olga Lepeșinskaia. cu 
istoricul Ana Pankratova, membru 
al Academiei de Științe a U.R.S.S., 
cu Z. Lebedeva, candidat în științe 
medicale și cu alte renumite femei 
de știință. Scriitoare ca Galina Ni- 
colaeva, autoarea romanului „Sece

tă decorativă franceză; se vor ține 
conferințe despre cultura acestei țări. 
De asemenea, vor avea loc manifestări 
închinate muzicii franceze, ca de pildă 
concerte date de filarmonicile din țară 
și numeroase programe transmise de 
posturile noastre de radio.

In același timp, în Franța în perioa
da 15-30 noiembrie, se vor desfășura 
„Zilele prieteniei franco-romîne".

blicat lucrările lui I. V. Stalin: „Situ
ația economică a U.R.S.S. și politica 
partidului" cuprinzînd raportul asupra 
lucrărilor plenarei C.C. al P.C. (b) 
al U.R.S.S. prezentat în fața activului 
organizației Leningrad în 13 aprilie 
1926 și „Insurecția armată și tactica 
noastră".

șoara. Craiova. Iași, iBîrlad, Galați. 
Oradea și orașul București. In ziua 
de 28 noiembrie a.c. formațiunile ar
tistice din regiunile Pitești, Arad Hu
nedoara. Suceava. Baia Mare și Re
giunea Autonomă M'aghiară.

După încheierea concursului, vor a- 
vea loc două consfătuiri cu instruc- 
torii și membrii echipelor de teatru și 
brigăzilor artistice de agitație și cu 
oameni de cultură și artă. Cu prilejul 
acestor consfătuiri se va analiza și 
discuta felul în care s-a desfășurat 
concursul și sarcinile de viitor ale ac
tivității artistice de amatori. Totodată, 
va avea loc și premierea echipelor de 
teatru și brigăzilor artistice de agi
tație clasate pe primele locuri.

tumultul sufletesc ce-1 mistuie pe Ve
dernikov se dezvăluie nu printr-o exa
gerare psihologistă a frămîntărilor in
terioare ci, dimpotrivă, prin reacții de
terminate strict de mediul căruia mai 
întîi îi opune rezistență și în cele din 
urmă. îi deprinde ritmul. Arta actoru
lui. de esență pur realistă, nu scapă 
din vedere faipiul că procesul interior 
al luiVedernikov, deși comportă si
nuozități, nu bate nici o clipă pasul 
pe loc. Tocmai de aceea credem că. 
discuția cu Pavlik din tabloul III, care 
reprezintă un element important al 
transformărilor viitoare ale lui Ve
dernikov ar trebui să se bucure de o 
mai atentă interiorizare. In ceea ce 
privește realizarea tai Pavlik (Florin 
Vasiliu), compoziția rolului nu este 
lipsită de inventivitate scenică. Totuși 
indicația regizorală fără echivoc a lui 
Arbuzov (Pavlik „e un tinerel slăbuț, 
isteț și visător, care privește lumea cu 
admirație și uimire") este nesocotită 
de tonul distrat, uneori chiar blazat 
precum și de mimica stîngace, impro
prie istețimii pe care trebuie să i-o 
releve actorul lui Pavlik. In schimb 
merită toată lauda grija cu care și-au 
compus rolurile H. Nicolaide (Trecăto
rul) și grupul celor trei soldați (Ci
cerone Ionescu, Ion Ciprian și Vasile 
Huzum) pentru a degaja din replic? 
humorul de factură autentic populară. 
Asupra rolului lui Lavruhin (N. Mo
toc), oît și al lui Arhipov (1. Cosma), 
fără a minimaliza încercările izbutite 
de interiorizare din unele tablouri, 
trebuie să arătăm că ele nu s-au dis
tins în chip deosebit, datorită inter
pretării lineare și, pe alocuri, fals en
tuziastă.

O apreciere de ansamblu a eforturi
lor colectivului pjesei „Ani de pribe
gie" nu poate lăsa la o parte pers
pectiva adîncirii neîncetate a rolurilor 
pe care.e dator să o realizeze mai de
parte, fiecare interpret. Drama psiholo
gică a lui Arbuzov ridică probleme 
infinit jnai grele de interpretare decît 
o piesă cu caracter epopeic, de frescă. 
Dar tocmai prin faptul că în piesele 
sale sînt dezvăluite cu atîta măies
trie resursele morale inepuizabile ale 
omului sovietic, mesajul adresat spec
tatorului devine de două ori prețios: 
pe de o parte chemarea către trăirea 
intensă a unor sentimente ftiălțătoare, 
pe de altă parte îndemnul de ai le în
suși profund și definitiv, făcînd din 
ele crezul vieții de fieoare zi, dincolo 
de luminile rampei.

EUGEN ATANASIU 

rișul", Elina Zalite, autoarea pie. 
sei „Cuvîntul femeilor", romanciera 
Ana Caravaeva. posta Vera Inber. 
îmbogățesc tezaurul literaturii sovie
tice și universale.

In afara muncii profesionale, 
femeia sovietică îmbină în mod ar
monios îndatoririle de soție și mamă 
cu cele de cetățeană.

Femeile sovietice care au suferit 
cel mai mult de pe urma războiului 
sînt în fruntea luptei femeilor din 
lumea întreagă pentru pace și apă
rarea vieții copiilor. Istoria omenirii 
nu cunoaște un eroism de masă al 
femeilor asemănător aceluia de care 
au dat dovadă femeile sovietice în 
timpul Marelui Război pentru Apăra
rea Patriei. Liubov Kosmodemians
kaia, a cărei fiică — legendara Zoia 
— s-a jertfit pentru ca patria să 
trăiască, Elena Koșevoia și Alexan
dra Tiulenina, mamele eroicilor 
luptători ai „Tinerei Gărzi" poartă 
pe chipul lor cele mai frumoase tră
sături ale milioanelor de mame so
vietice.

Pentru noi femeile din Republica 
Populară Romînă, prietenia surorilor 
din Uniunea Sovietică este un izvor 
de prețioase învățăminte. Sute de 
mii de muncitoare și țărănci munci, 
toare își îmbogățesc continuu acti
vitatea lor, pe baza metodelor avan
sate sovietice.

Schimbul de scrisori dintre femeile 
din U.R.S.S. și cele din țara noas
tră se dezvoltă continuu și leagă 
multe prietenii personale.

Noi am avut cinstea ca printre dej 
legatele din Uniunea Sovietică care 
ne-au vizitat țara să cunoaștem pe 
Zenaida Troitkaia, director adjunct 
al Metropolitanului din Moscova, pe 
muncitoarea fruntașă Liubov Ana* 
nieva, pe M. Janciuc. redactor șef ad
junct al revistei „Femeia Sovietică", 
pe mulgătoarea Ladani, pe artista 
Olga Lepeșinskaia și altele. Ele att 
mers în uzine, în gospodării agrta 
cole colective și de stat, au stat de 
vorbă cu muncitori, oameni de ști> 
ință, cu ziariști și au împărtășit mej 
todele lor avansate de muncă.

Pentru fiecare dintre noi, surorile 
din Uniunea Sovietică sînt un exem. 
piu luminos, un imbold în munca șl 
viața noastră pentru construirea 
socialismului, pentru întărirea păcii.

In contractul pe 
care sfatul popu
lar al raionului 
Filimon Sîrbu îl 
are cu întreprinde
rea locală „Drum

nou' din Ploești, ne scrie cititorul 
A. Pandelescu, este specificat destul 
de clar că cei 8.000 m.c. piatră, tre
buie să fie ciuruită și să aibă di
mensiunea de 20—70 mm. Se pare 
însă că pentru întreprinderea „Drum 
nou" care furnizează piatra, con
tractul nu prezintă nici o valoare. 
Aceasta reiese din faptul că în ulti
ma vreme piatra sosită la Făurei
este amestecată cu pămînt. Din ul
timele 11 vagoane cu „piatră" sosi
te nu de mult la Făurei. numai un 
singur vagon corespunde prevederi
lor contractului.

Întreprinderea „Drum nou" tre
buie să răspundă de această gravă 
încălcare a contractului încheiat.

★
Am intrat zi

lele trecute la 
Oficiul P.T.T.R. 
Tecuci pentru a 
vorbi la telefon 
cu Focșani. ne 
scrie cititorul I. 
Vasilescu. După 
ce operatoarea de 
la ghișeu și-a no
tat datele necesa
re, am luat loc pe 
bancă, așteptînd 
liniștit obținerea i ii. Din ca
mera alăturată, unde lucrează ope
ratoarele, se auzeau frlnturi de dis
cuții întretăiate din cînd tn cînd 
de hohote de ris. Operatoarele, 
se vede treaba, erau „ocupate" 
cu altele. Astfel se explică cum 
de abia după clteva ceasuri de
așteptare, și după ce am intervenit 
de clteva ori la ghișeu, am reușit să 
obțin In cele din urmă convorbirea 
mult așteptată. Convorbirea o a- 
veam cu Focșani, care e situat nu
mai la vreo 40 km. de Teduci. Mă
gîndesc cît trebuie să aștepte acei 
cetățeni care au comenzi telefonice 
cu localități situate la o depărtare 
mai mare decît aceasta.

Socotesc că Direcția Regională 
P.T.T.R. Bîrlad trebuie să ia mă
suri pentru ca operatoarele de la 
Oficiul P.T.T.R. Tecuci să-și ducă 
munca în mod conștiincios.

Pe urmele materialelor 
publicate la această rubrică

La restaurantul lacto-vegetarian 
din orașul Oradea nu se respectă gra
majul, ne scria cititorul Valeriu Tom- 
șa. Astfel o porție de șnițel, care după 
rețetarul întocmit de Ministerul Co
merțului Interior, trebuia să cîntăreas- 
că 120 gr. neto, la acest restaurant 
cîntărește numai 70 gr.

Publicînd această sezisare, Trustul 
Alimentației Publice Locale din Ora
dea ne-a comunicat că în urma cerce
tărilor făcute s-a constatat că vinovațl 
de aplicarea acestui procedeu sînt Ir
ma Gyukonyl, responsabilul restaurant 
tulul și Ștefan Korodi, care au fost 
sancționați.
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Numai cu o rîndunică...
In legătură cu situația 

întovărășirilor 
din raionul Aiud 
deschideam

Lucrările conferinței de la Geneva
Ședința din 9 noiembrieParcă se vorbiseră; 

pe toți cîți îi în
trebam îmi clădeau 
unul și același răs
puns.

— Aș vrea să 
merg la o întovărășire, 
vorba.

— Păi să te duci neapărat la Meș- 
creac, — mi se răspundea prompt. 
Președintele și vicepreședintele sfatului 
popular raional Aiud, inginerul Victor 
Vișa de la secția agricolă a aceluiași 
raion, într-un cuvînt toți, m-au în
dreptat numai și numai către Meșcreac. 
Pînă la urmă, firește, m-am dus în 
satul cu pricina. Acolo, se află într- 
adevăr o întovărășire bună. A luat 
ființă în 1952 și de atunci s-a lărgit an 
de an aiungînd să cuprindă acum 65 
de familii cu 135 de hectare teren ara- 
F’l. Comitetul de conducere în fruntea 
căru’a se află comunistul Teodor 
Lazăr, a organizat oamenii pe echipe. 
Această rînduială bună a făcut ca toa
te muncile să se efectueze în comun. 
In lucrarea pămîntului, oamenii din 
Meșcreac țin seama cu strictețe de 
metodele agrotehnice înaintate. Asta 
i-a si ajutat să strîngă în fiecare an 
recolte mari. Numai anul acesta de 
pildă ei au scos cîte 2500 kg. grîu 
și cîte 4400 kg. porumb la hectar. Ac. 
tiviștii sfatului popular raional Aiud 
ajută întovărășirea mult în toate di
recțiile. Pe scurt o unitate căreia cu 
greu ai putea să-i afli vreo lipsă; la 
fel și în privința - atitudinii sfatului 
popular raional în ceea ce privește în
drumarea ei.

Dar toate acestea nu explică totuși 
de ce atîta zarvă în jurul Meșcreacu. 
lui. Oare ceea ce se petrece acolo nu 
este ceva firesc ? Nedumerirea aceasta 
am început să mi-o lămuresc puțin 
timp după ce m-am întors de la Meș
creac, atunci cînd am poposit în De. 
cea, o comună tot din raionul Aiud. 
Foarte mirat, am aflat că și a.coio e- 
xistă o întovărășire. Mirat, pentru că 
niciunul, dar absolut niciunul. din cei 
cu care discutasem, nu pomenise mă
car un cuvînt despre așa ceva. Am în
ceput firește să mă interesez de soar
ta acestei unități, să aflu amănunte 
în legătură cu ea. Și numai decît am 
prins a pricepe ce-i face pe tovarășii 
de Ia raionul Aiud să te-ndemne zor 
nevoe la Meșcreac. întovărășirea din 
Decea a fost constituită și ea tot în 
1952. N-a rămas ca la început ci, ca 
și cea din Meșcreac, s-a mărit prin 
primirea unor noi membri. Dar asemă. 
narea dintre cele două unități se re
duce numai la atît. Pentru că în toa
te celelalte privințe ele se deosebesc 
foarte mult una de alta.

La întovărășirea din Decea, organi. 
zarea muncii lasă foarte mult de dorit. 
Nici vorbă de echipe sau de altceva 
în genul acesta. Oamenii fac în co
mun foarte puține lucrări. In fiecare 
primăvară, după arat, partea de teren 
rezervată unor culturi cum ar fi po
rumbul, fioarea-soarelui și altele, este 
parcelată și împărțită la oameni pen. 
tru a fi lucrată în mod individual. Pe 
lîngă faptul că provoacă multe în
curcături, întrucît nu fiecare este mul
țumit cu bucata ce-o primește, aceas
tă practică mai are ca rezultat și fap
tul că limitează posibilitatea aplicării 
metodelor agrotehnice înaintate. Se
mănatul porumbului în cuiburi așeza
te în pătrat, polenizarea lui artificială 
și alte lucrări lesne de făcut, în ca
zul cînd de înfăptuirea lor se ocupă

colective mal mari 
de oameni, nu au 
de Ioc trecere la 
întovărășirea din 
Decea, unde toți 
muncesc de unul

singur. Urmarea acestei stări de fapt 
este lesne de bănuit. Recoltele au fost 
în fiecare an, modeste. Anul acesta cea 
de porumb de pildă, a ajuns doar pî
nă la 2800 kg. la hectar, deși condi
țiile, după cum se vede din exemplul 
Meșcreacului, au fost prielnice unei 
producții mult mai mari. Nu numai 
cu porumbul se întimplă așa ci și cu 
celelalte culturi.

Vina acestei situații, o poartă, în 
primul rînd, comitetul executiv al 
sfatului popular raional Aiud. Mem
brii săi, începînd chiar cu președin
tele, se poartă cît se poate de neatenți 
cu întovărășirea din Decea. Activiști 
de Ia raion, trec zilnic și pe acolo. 
Dar cum vin așa se duc. Deși obser
vă anumite nereguli, ei nu se obo
sesc să dea vreo îndrumare, vreun 
sprijin. Uneori — și asta-i și mai rău 
— dacă iau anumite măsuri, acestea 
sînt de așa nătură îneît înăbușe și 
palidele inițiative ale întovărășiților. 
Anul trecut de pildă, oamenii din De
cea căutau să pună capăt muncii de 
unul singur a membrilor organizînd 
un fel de brigăzi. Poate, ceea ce în
cepuseră ei nu era cum ar fi trebuit, 
poate forma organizatorică pe care o 
adoptaseră nu era cea mai potrivită. 
Dar în loc să caute să scoată la ivea
lă răul și să-1 înlăture, tovarășii de 
la sfatul popular raional Aiud au „dis
pus" doar desființarea brigăzilor fără 
să propună nimic în loc.

S-ar putea crede că întovărășirea 
din Decea constituie o excepție. Dar 
în aceiași situație se află și întovără
șirea din Lunca Mureșului și cea din 
Ciuguzel și mai toate celelalte.

De aici se poate desprinde ușor con
cluzia că membrii comitetului executiv 
al sfatului popular raional Aiud folo
sesc întovărășirea din Meșcreac ca 
pe-un paravan în spatele căruia să-și 
ascundă gravele lor lipsuri. Această 
atitudine caracteristică de altfel și al
tor comitete executive raionale se cere 
grabnic lichidată. Comitetul executiv 
raional Aiud are datoria să ajute în 
aceeași măsură toate întovărășirile 
din raza sa de activitate. Ajutorul a- 
cesta trebuie să aibă ca rezultat pro
movarea spiritului colectiv și al in
tr-ajutorării reciproce în rîndul înto
vărășiților, organizarea muncii în așa 
fel, incit aceștia să poată lupta cu 
mai mulți sorți de izbîndă pentru ob
ținerea unor recolte mari. In această 
direcție nu există firește rețete gene
ral valabile dar anumite inițiative ca 
de pildă cea privind constituirea e- 
chipelor pot și trebuie să fie extinse.

Numai cu o rîndunică nu se face 
primăvară, spune un vechi și cunos
cut proverb. Același lucru și în pri
vința sprijinirii întovărășirilor. Nu 
înseamnă că-ți îndeplinești cum se cu
vine sarcinile legate de acest sector 
dacă te ocupi numai de-o unitate și-o 
folosești ca paravan pentru a-ți aco
peri lipsurile izvorîte din neîndruma- 
rea celorlalte. Comitetul executiv al 
sfatului popular raional Aiud să ia 
aminte și să tragă din asta învăță
mintele care se impun.

ION PAVELESCU

ȘTIRI SPORTIVE
O La cea de-a Vll-a ediție a Jocuri

lor Olimpice de iarnă, care se vor des
fășura între 27 ianuarie și 6 februarie 
1956, la Cortina d’Ampezzo (Italia), 
țara noastră va fi reprezentată la bob 
(de 2 și 4 persoane) și schi (fond, co- 
borîre, sărituri).

In vederea participării la această 
competiție sportivii noștri se antre
nează la Orașul Stalin si Predeal.

• La Copenhaga s-a disputat în 
ziua de 9 noiembrie întîlnirea de fot
bal dintre echipa Ț.D.S.A. Moscova și 
echipa daneză „Aliansen", una dintre 
cele mai bune din țară. Jocul a luat 
sfîrșit cu rezultatul de 2—1 în favoa
rea fotbaliștilor sovietici.

o Miercuri a părăsit Parisul, ple- 
cînd spre Moscova, echipa înotătorilor 
francezi care vor lua parte la marele 
concurs internațional de natație orga
nizat în capitala Uniunii Sovietice în
tre 13 și 15 noiembrie.

® Joi s-au desfășurat în Capitală 
două jocuri decisive în luipia pentru 
desemnarea echipei campioane repu
blicane la rugbi pe anul acesta. Echi
pa Locomotiva „Grivița Roșie" a ob
ținut o prețioasă victorie cu 6—3 
(0—0) în fața echipei Dinamo-Bucu- 
rești. Cu un rezultat surpriză s-a în
cheiat întîlnirea dintre echipa C.C.A 
și echipa Dinamo IX : 3—3.

® In runda a 8-a a turneului inter
național de șah de la Zagreb s-au în
registrat următoarele rezultate: Filip-

Smîslov 'A—V2; Trifunovici-Karakla- 
jici 1—0; Gligoric-Bertok 1—0; 
O’Kelly-Bisguier 1—0; Udovcic-Dick- 
stein 0—1; Matanovici-Minev 0—1; 
Barcza-Ivkov 0—1; Fuderer-Raibar 
V2—'/2. Două partide au fost între
rupte.

Maestrul iugoslav Udovcic a anun
țat că cedează fără ioc partida între
ruptă cu Smîslov în runda a 7-a.

După 8 runde în clasament conduce 
Smîslov (U.R.S.S.) cu 6 puncte urmat 
de Trifunovici (Iugoslavia) cu 5’/2-

• Recenta decizie a C.C.F.S.-ului, 
care va intra în vigoare pe data de 8 
decembrie a.c., stabilește noi norme de 
trecere a jucătorilor de fotbal dintr-un 
colectiv în altul. Transferarea jucăto
rilor se poate face o singură dată pe 
an între 15 decembrie și 5 ianuarie. 
Jucătorii transferați capătă drept de 
joc pentru noul colectiv după un an 
de la angajarea lor în cîmpul muncii 
la noua întreprindere și după un an 
de la jucarea ultimului meci pentru 
vechiul colectiv. Jucătorii chemați să-și 
facă stagiul militar, cei lăsați la vatră 
și absolvenții Institutelor de învăță- 
mînt superior vor căpăta drept de joc 
imediat după efectuarea formelor de 
transfer. Transferul jucătorilor de la 
o categorie inferioară la una supe
rioară în cadrul aceleeași asociații se 
poate face în cursul anului, dar nu
mai înainte de începerea campionatu
lui și între turul și returul campiona
tului.

GENEVA 10 (Agerpres). — Cores
pondentul special al agenției TASS 
transmite: La cea de a 9-a ședință a 
conferinței miniștrilor Afacerilor Ex
terne ai Franței, Angliei, Uniunii So- 
vietice și S.U.A., care a fost prezidată 
de A. Pinay, a continuat discutarea 
primului .punot de pe ordinea de zi — 
securitatea europeană și Germania.

H. MACMILLAN, care a luat pri
mul cuvîntul, a declarat că a avut 
posibilitatea sa citească foarte minu
țios declarația făcută de V. M. Molo
tov la ședința precedentă și că prima 
impresie pe care și-a făcut-o cînd a 
ascultat această declarație s-a confir
mat.

Intoroîndu-se de la Moscova, a afir
mat H. MacMillan, domnul Molotov 
a făcut o declarație care reprezintă nu 
o contribuție la rezolvarea problemei 
ce stă în fața noastră, ci un mod și 
mai negativ de a aborda această pro
blemă. Am discutat timp de nouă zile, 
dar acestea au fost discuții ,pe o bază 
comună și anume pe baza directivelor 
date de șefii guvernelor. Acum însă, 
se pare că are loc un fenomen care 
echivalează cu renunțarea la direc
tive. Guvernul sovietic nu mai este- de 
acord să se țină alegeri libere în în
treaga Germanie. Aceasta este o de
clarație foarte serioasă care creează 
o situație foarte serioasă. Nu știu cum 
se poate continua discutarea primului 
punct de pe ordinea de zi în așa fel 
înoît această discuție să folosească 
activității noastre. întrucît acest punct 
are o însemnătate excepțional de 
mare, insuccesul nostru în acest do
meniu nu poate să nu influențeze și 
spiritul cu care vom aborda discuta
rea punctelor 2 și 3 de pe ordinea 
de zi.

H. MacMillan a declarat că el vrea 
totuși să tragă concluzii asupra rezul
tatelor activității desfășurate pînă în 
prezent. După părerea sa, aceste re
zultate se rezumă la următoarele: a 
avut loc un prețios schimb de păreri 
în cursul căruia s-a realizat un anu
mit progres. Dacă guvernul sovietic 
ar fi de acord ou unificarea Germa
niei, conferința ar fi ajuns fără multă 
greutate și la un acord în privința 
sistemului de securitate. Pe de altă 
parte, a declarat FI. MacMillan, există 
o pierdere serioasă și anume pjerde- 
rea încrederii pe viitor. După părerea 
delegației U.R.S.S., a spus MacMil
lan, Germania nu poate fi reunificată 
atît timp cît nu vor fi lichidate 
N.A.T.O. și Uniunea Europei occiden
tale. Aceasta înseamnă, după părerea 
lui MacMillan, că guvernul sovietic 
vrea să folosească fericirea, unitatea 
și independența poporului german ca 
pioni în jocul său care urmărește zdro
birea „sistemului defensiv al occiden
tului".

Dar, chiar dacă N.A.T.O. și Uniu
nea Europei occidentale ar fi lichida
te, a spus MacMillan, guvernul so
vietic nu ar acorda poporului german 
libertate și independență. El a declaj 
nat că Uniunea Sovietică ar dori să 
impună Germaniei sistemul care exis
tă în Germania răsăriteană sau să 
lase Germania scindată.

Prezentînd în acest fel poziția Uni
unii Sovietice, H. MacMillan a spus 
că puterile occidentale nu vor renunța 
la N.A.T.O. și la Uniunea Europei oc
cidentale și că poporul german nu 
vrea să-și piardă independența ca 
preț pentru unitate și nu vrea să de
vină, după cum s-a exprimat el, „un 
satelit al constelației comuniste". Dacă 
guvernul sovietic, a declarat H. Mac
Millan, va continua o astfel de poli
tică, aceasta va contribui la crearea 
unei primejdii permanente și va redu
ce tot mai mult speranțele de rezol
vare a problemei în discuție.

După aceea a luat cuvîntul J. DUL
LES. El a formulat în felul următor 
părerea guvernului S.U.A. în legătură 
cu declarația din 8 noiembrie a lui 
V. M. Molotov: în primul rînd, a spus

Dulles, punctul de vedere sovietic, în 
cazul oînd se va insista asupra lui, 
va permanentiza condițiile care pun 
în primejdie pacea în Europa. In al 
doilea rînd, aceasta declarație consti
tuie o lovitură zdrobitoare dată posi
bilităților de stabilire a condițiilor de 
încredere reciprocă între noi și Uni
unea Sovietică.

Restul cuvîntării lui Dulles a fost 
consacrat încercărilor de a motiva a- 
ceste afirmații.

Uniunea Sovietică, a susținut el, 
declară în modul cel mai categoric că 
securitatea în Europa poate fi cel mai 
bine asigurată prin continuarea scin
dării Germaniei, cel puțin pînă cînd 
Germania va putea fi unificată în 
condițiile sovietizăîii ei totale.

Problemele a căror examinare ne-a 
fost încredințată de șefii guvernelor, 
a continuat Dulles, se refereau la fe
lul în care pot fi asigurate securita
tea europeană și unificarea Germa
niei, probleme care după cum au a- 
rătat șefii guvernelor, sînt strîns lega
te una de alta. Interpretarea justă a 
directivelor este aceea că șefii celor 
pairu guverne au recunoscut că secu
ritatea europeană va fi pusă în pri
mejdie în cazul cînd Germania nu va 
fi reunificată. Aceasta constituie, fără 
îndoială, punctul de vedere al guver
nului S.U.A. Dulles a susținut în con
tinuare că puterile occidentale. înde
plinind în mod loial, potrivit spuse
lor sale, directivele șefilor guverne
lor, au propus stabilirea unui sistem 
de securitate bazat pe reunificarea 
Germaniei și au prezentat propuneri 
cuprinzând garanții, mult mai mari 
decît oricând în trecut, care asigură 
pacea. Laturile pozitive ale acestor 
propuneri, a continuat el, sînt atît de 
clare îneît Uniunea Sovietică, studiin- 
du-le, a prezentat ea însăși propuneri 
suplimentare cu privire la măsurile 
de securitate. Aceste propuneri ale 
Uniunii Sovietice însă, ca și toate pro
punerile ei anterioare, sînt bazate pe 
menținerea divizării Germaniei.

Atribuind Uniunii Sovietice intenția 
de a permanentiza scindarea Germa
niei și referindu-se la învățămintele 
tratatului de ia Versailles, Dulles a 
declarat : Facem apel la guvernul so
vietic să nu permanentizeze divizarea 
Germaniei deoarece aceasta va pune 
în primejdie securitatea europeană. 
Oare nu putem învăța din lecțiile 
Versailles-ului ? Adresăm acest apel 
și vom continua să-l adresăm guver
nului sovietic. Sper că înțelepciunea 
va triumfa.

J. Duties a trecut apoi la expune
rea punctului său de Vedere privind 
felul în care poziția sovietică se va 
reflecta în relațiile internaționale în 
general.

El a arătat că discutarea primului 
punct de pe ordinea de zi a dus la un 
acord într-o serie de probleme refe
ritoare la asigurarea securității, ceea 
ce a fost subliniat atît de puterile 
occidentale, cît și de delegația sovie
tică. Cînd însă conferința a trecut 
la examinarea problemei reunificării 
Germaniei, delegația sovietică a refu
zat, după cum a susținut el, să exa
mineze propunerile serioase și amă
nunțite ale puterilor occidentale și nici 
nu a prezentat propuneri proprii. In 
ce privește propunerea sovietică cu 
privire la crearea unui Consiliu pe 
întreaga Germanie, această propunere, 
după părerea lui Dulles, nu prevede 
vreo responsabilitate a acestui consi
liu în ce privește reunificarea Germa
niei.

Guvernul S.U.A., a spus J. Dulles, 
consideră că refuzul guvernului Uni
unii Sovietice de a examina în mod 
serios problema reunificării Germaniei 
încalcă serios acordul dintre șefii gu
vernelor. Aceasta va avea, fără în
doială, o influență negativă asupra 
ansamblului relațiilor dintre Uniunea 
Sovietică și alte țări, inclusiv S.U.A. 
Nu aș d>a dovadă de sinceritate, a

declarat Dulles, dacă n-aș spune că 
în măsura în care este vorba de 
S.U.A., ceea ce s-a petrecut aici a 
subminat în mare măsură încrederea 
care a apărut după conferința șefilor 
guvernelor. El a adăugat că pot exis
ta, desigur, pace și relații limitate 
chiar între popoare care nu au încre
dere în ceea ce s-a căzut de acord la 
nivelul cel mai înalt, dair în aseme
nea condiții relațiile - vor fi îngreu
nate și limitate.

După ce a declarat că ceea ce s-a 
făcut, sau mai bine zis ceea ce nu s-a 
făcut la conferință, în ciuda directi
velor concrete ale șefilor guvernelor, 
va fi primit în întreaga lume cu mare 
dezamăgire și temeri, Du'liles a spus:

Noi nu vrem să ne întoarcem la 
condițiile care au existat înaintea con
ferinței din iulie a șefilor guvernelor. 
Considerăm ca obiectiv al nostru con
tinuarea luptei pentru o pace echita
bilă și trainică prin toate mijloacele 
pe care le avem la dispoziție. Regret 
profund însă eșecul pe care Uni
unea Sovietică l-a adus securității 
europene și spiritului Genevei.

J. Dull'les a dedlarat în încheiere 
că speră că Uniunea Sovietică, dacă 
nu astăzi, atunci în ourînd, „va ține 
seamă în mod loial" de directivele șe
filor guvernelor și anume că Germa
nia trebuie reunificată prin alegeri 
libere. Cînd va sosi această zi, a spus 
el, securitatea europeană va fi asigu
rată și spiritul Genevei va putea da 
roadele pe care lumea le aștepta de 
la el.

A. PINAY, care a luat cuvîntul după 
J. Dulles, a repetat de asemenea afir
mațiile lui MacMillan și Dulles po
trivit cărora scopul guvernului sovie
tic ar fi „răspîndirea comunismului" 
în întreaga Germanie și că acest lu
cru ar fi. ilustrat de declarația făcută 
de delegația sovietică în ședința ante
rioară.

A. Pinay a susținut că poziția gu
vernului francez se bazează pe înțele
gerea pe care o manifestă față de 
grija Uniunii Sovietice pentru secu
ritatea ei și că propunerile puterilor 
occidentale pornesc de la dorința de 
a asigura această securitate. El a 
negat din nou că garanțiile de secu
ritate propuse de puterile occidentale 
ar intra în vigoare numai în cazul 
oînd Germania unificată va intra în 
N.A.T.O.; aceste garanții n-ar fi, po
trivit apuselor sale, supuse unei anu
lări unilaterale. Pinay a repetat în 
continuare afirmațiile sale anterioare 
despre caracterul real și concret al 
garanțiilor propuse de puterile occi
dentale, precum și despre aceea că 
securitatea țărilor vecine cu Germa
nia, care ar fi de acord să participe 
la tratatul propus de puterile occiden
tale, ar fi asigurată în mod eficace. 
El a declarat că propunerile puterilor 
occidentale pot fi înlocuite sau îmbu
nătățite. Potrivit spuselor sale, aces
te propuneri prevăd etape succesive 
în reunificarea Germaniei și organi
zarea securității, însă desigur, a spus 
el, o asemenea evoluție treptată va fi 
posibilă dacă se vor adopta hotărîri 
categorice și principiale de către cei 
care poartă răspunderea pentru adop
tarea acestor hotărîri, și anume de 
către cele patru puteri. Ele pot mar
ca începutul procesului de restabilire 
a unității germane.

A. Pinay a susținut că delegația 
sovietică ar fi refuzat să examineze 
propunerile puterilor occidentale în 
problemele securității și unității ger
mane și că ea însăși n-ar fi propus 
nimic concret, nimic realist.

Este oare realist, a spus Pinay, să 
se ceară puterilor occidentale să-și 
distrugă bazele securității lor, fără a 
li se propune nimic în schimb ? El a 
dedlarat că securitatea Franței ar fi 
pusă într-o serioasă primejdie în ca
zul că ar triumfa punctul de vedere 
al delegației sovietice.

După aceea a luat cuvîntul V. M. 
MOLOTOV.

Cuvîntarea rostită de V. M. Molotov

INFORMAȚII
La Casa Prieteniei Romîno-Sovietice | 

a avut loc joi după, amiază cea de. a 
doua conferință din ciclul „Mari scrii
tori sovietici".

Cu acest prilej, scriitorul Mihu Dra- 
gomir a vorbit despre „Vladimir Ma- 
iakovski. marele poet al epocii sovie
tice".

Societatea pentru Răspîndirea Știin
ței și Culturii anunță conferința „15 
ani de la dărîmarea închisorii Dofta- 
na“, pe care o va ține conf. univ. Va- 
sile Hurmuz, candidat în științe isto
rice.

Conferința va avea loc vineri 11 
noiembrie, ora 18, în sala S.R.S.C. din 
str. Biserica Amzei nr. 5—7.

★
Sub auspiciile Institutului Romîn 

pentru Relațiile Culturale cu Străină
tatea, ioi la amiază s-a deschis la Pa
latul Pionierilor din Capitală „Expozi
ția de pictură și desen a copiilor fin
landezi".

Cu prilejul sărbătoririi în țara noa
stră a celei de a 10-a aniversări a în
ființării Federației Democrate Interna
ționale a Femeilor, la 22 noiembrie se 
va deschide la Muzeul de artă al

R.P.R. o expoziție de artă plastică in
titulată „Femeia în arta plastică din 
R.P.R."

Expoziția este organizată de Comite
tul Femeilor Democrate din R.P.R. cu 
sprijinul Muzeului de artă.
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Domnule președinte, domnilor.
Mi se pare că ar fi just să răspund 

în ansamblu la observațiile făcute de 
dl. MacMillan, dl. Dulles și dl. Pinay 
asupra principalelor probleme la care 
s-a.u referit.

Avem în fața noastră directivele 
șefilor guvernelor și trebuie să veri
ficăm dacă îndeplinim în mod just 
sau nu aceste directive. Delegația so
vietică consideră întnutotul legitim un 
asemenea mod de a aborda proble
ma. Totodată, trebuie să fim de acord 
că nimeni dintre noi nu are dreptul 
să dea o interpretare proprie acestor 
directive, fără a ține seama de po
ziția celeilalte părți, întrucît e:te 
știut că directivele constituie rezulta
tul unei anumite puneri de acord a 
vederilor oelor trei puteri și U.R.S.S.

Se fac aici încercări de a reduce 
întreaga problemă pe care o discutăm, 
problema securității europene și Ger
maniei, la problema alegerilor pe în
treaga Germanie. Firește că nu pu
tem face aceasta dacă vrem să res
pectăm directivele. Noi ținem bine 
minte că la conferința șefilor guver
nelor s-au făcut încercări de a pune 
pe primul plan problema germană și 
alegerile pe întreaga Germanie. Dar 
acest punct de vedere nu a fost adop
tat. Noi ținem bine minte de ase
menea, și acest lucru s-a oglin
dit în directive, că se recunoaște 
legătura strînsă care există între pro
blema securității europene și proble
ma reunificării Germaniei Dar șefii 
guvernelor nu s-au înțeles numai asu
pra acestui lucru. Ei au căzut de a- 
cord și asupra faptului că la discu
tarea acestor două probleme, secu
ritatea europeană și Germania, să se 
pună pe primul plan problema secu
rității europene. De ce se uită care 
aceasta ? Priviți directivele și veți 
vedea că în punctul pe care îl discu
tăm acum, problema securității euro
pene este pusă pe planul întîi. Totuși, 
aici se fac încercări de a pune în 
umbră această problemă, ca fiind se
cundară. Noi nu putem fi de acord 
cu aceasta.

In directive nu se spunea că Ger
mania unificată trebuie să intre în 
med obligatoriu în N.A.T.O., iar acum 
ni se propune să subscriem la a- 
ceasta. Ni se propune de asemenea

să numim acest lucru garanții pentru 
U.R.S.S. și pentru celelalte state iubi
toare de pace din Europa, deși am 
spus în repetate rînduri, și dvs. știți 
bine aceasta, că N.A.T.O. este îndrep
tat împotriva Uniunii Sovietice și nu 
numai împotriva U.R.S.S., și că avînd 
în vedere aceasta, noi nu putem, 
firește, contribui la întărirea acestei 
grupări militare îndreptată împotriva 
Uniunii Sovietice.

. In directive nu se spunea că la von- 
ferința noastră trebuie să pornim de 
la situația că Germania occidentală, 
care a pășit pe calea rernilitarizării și 
a intrat în grupările militare ale pu
terilor occidentale, trebuie să înghită 
Germania răsăriteană și că Uniunea 
Sovietică trebuie să contribuie la a- 
ceasta. Despre aceasta nici nu se pu
tea vorbi în directive, iar acum ni se 
propune să acceptăm acest lucru ca 
un adevăr pe care trebuie să-l spriji
nim. Netemeinicia unei asemenea pro
puneri este ou totul evidentă.

CE URMĂRESC ÎN REALI
TATE PROPUNERILE 

OCCIDENTALE

Dl. Pinay a vorbit ieri și astăzi de
spre faptul că tratatul propus de cele 
trei puteri occidentale la 28 octom
brie, ar conține garanțiile necesare 
pentru Uniunea Sovietică și celelalte 
state europene. Este interesant de re
marcat că menționînd aceasta, dl. 
Pinay este de părere că pentru Franța 
aceste garanții sînt insuficiente. El 
consideră că pentru Franța este o ga
ranție mai bună N.A.T.O. cu partici
parea Germaniei remilitarizate. Cum 
trebuie înțeles oare dl. Pinay ? Reiese 
că proiectul de tratat cu privire la 
garanțiile de securitate pentru statele 
europene, apărat de dînswl, nu oferă 
adevărate garanții pentru Franța, în 
timp ce pentru U.R.S.S., Polonia și 
altele el consideră că aceste garanții 
sînt suficiente. Un raționament des
tul de straniu și neconvingător.

Dl. Pinay a repetat de cîteva ori 
cît de bune sînt garanțiile care sînt 
oferite, potrivit tratatului celor '.rei 
puteri, Uniunii Sovietice, Poloniei și 
altor state europene, însă el nu s-a 
decis niciodată să răspundă la între
barea .pusă îin repetate rînduri de noi.

El ocolește, din nu știu ce motive, 
condițiile fundamentale ale intrării în 
vigoare a acestui tratat cu privire la 
așa-numitele garanții pe care e cazul 
s-o spunem, Uniunea Sovietică nu le 
cere. El ocolește faptul că chiar în 
documentul celor trei iputeri se spune 
că acest tratat va intra definitiv în 
vigoare în momentul cînd Germania 
reunificată va hotărî să intre în orga
nizația tratatului nord-Atlantic și în 
Uniunea Europei occidentale. Așa dar, 
nu este vorba aici de a asigura ga
ranții Uniunii Sovietice, Poloniei și 
altor state, ci numai de a atrage în
treaga Germanie, adică, nu numai cea 
occidentală, ci și Germania răsăritea
nă, în gruparea lor militară și de a 
folosi această grupare în scopurile 
lor înguste împotriva altor state eu
ropene. Nu este vorba decît de aceas
ta. Dar această chestiune este ocolită, 
de fiecare dată.

Dl. Pinay ne-a asigurat și ieri și 
astăzi că tratatul- cu privire la așa- 
numitele garanții ar oferi garanții Po
loniei și celorlalte state limitrofe Ger
maniei. însă el nu a adus nici o do
vadă în acest sens. II întreb pe dl. 
Pinay: aveți relații diplomatice cu Po
lonia? Poate că ați întreba guvernul 
polonez dacă, este sau nu mulțumit 
cu garanțiile pe care i le oferiți în 
proiectul dvs. de tratat al celor trei 
puteri ? Dacă l-ați fi întrebat atunci 
v-ați fi convins că Polonia manifestă 
față de aceste propuneri o atitudine 
tot atît de negativă și lipsită de în
credere ca și Uniunea Sovietică. Este 
suficient să citești presa poloneză, să 
iei cunoștință de declarațiile oficiale 
ale personalităților poloneze, pentru 
a te convinge că Polonia nu vede nici 
un fel de garanții în tratatul celor 
trei puteri. Același lucru poate fi 
spus și despre o serie de alte state 
vecine cu Germania, care nu parti
cipă la N.A.T.O.

Dl. Pinay a mai spus că Uniunea 
Sovietică n-ar fi prezentat propuneri 
proprii în problema securității euro
pene și Germaniei. Oricine știe însă 
că o asemenea afirmație nu cores
punde realității. Guvernul sovietic a 
propus în primul rînd un tratat gene
ral european de securitate colectivă în 
Europa. întrucît însă el nu a găsit 
sprijin; noi am propus un .‘ratat de

securitate în Europa. Noi am prezentat 
și propunerea noastră referitoare la 
zona de limitare și inspecție a arma
mentelor în Europa. Noi am prezen
tat de asemenea propunerea noastră 
în problema germană. Aici însă se 
trec cu vederea toate aceste propu
neri, deoarece se contează pe grupă
rile lor militare. Este posibil ca repre
zentanții celor trei puteri să se, con
vingă treptat cît de neîntemeiată este 
această poziție, dar deocamdată ei 
repetă lucruri care, după cît ni se 
pare, nu corespund intereselor nu 
numai ale Uniunii Sovietice, ci și ale 
oricărei alte țăiri europene iubitoare 
de pace.

Trec la problema germană. Lucrul 
cel mai interesant este că se în
cearcă aici să se dovedească, că . ar 
exista unii care ar fi mai interesați în 
rezolvarea problemei germane decît 
germanii înșiși. Noi sîntem de altă 
părere. Noi credem că nimeni nu poate 
fi mai interesat ca germanii înșiși în 
rezolvarea problemei germane, în re
glementarea a tot ceea ce se referă la 
actuala situație a Germaniei, la desti
nele Germaniei.

ESTE NECESAR 
CA MINIȘTRII SA ASCULTE 

PĂREREA 
REPREZENTANȚILOR 

CELOR DOUĂ GERMANII

De ce să ne temem de a-i asculta 
pe germani, de ce se caută, tot soiul 
de pretexte pentru a se respinge pro
punerea de a-i asculta pe acei ger
mani care gîndesc nu tocmai l,a fel 
ca noi. In ce o privește, delegația so
vietică nu se teme să-i asculte pe ger
manii reprezentanți ai Germaniei occi
dentale. Ea consideră de asemenea ne
cesar să-i asculte pe reprezentanții 
Germaniei răsăritene. Numai ascul- 
tînd părerea atît a aceior reprezen
tanți ai poporului german care sînt 
de acord cu noi, cît și a acelora care 
nu sînt de acord cu noi, ne vom putea 
forma o părere justă în problema ger
mană.

Dl. Dulles s-a referit aici la Versail
les și urmările sale. Dar chiar dacă 
în cazul de fată Versailles-ul dove
dește ceva, el dovedește în primul rînd 
că au fost spulberate toate speranțele 
pe care și le puseseră în el creatorii 
săi în legătură cu restricțiile introduse 
atunci pentru Germania. Aceasta s-a 
întâmplat pentru că nici nu se apucase 
încă bine să se usuce cerneala pe tra
tatul de la Versailles, și au și fost larg 
deschise porțile pentru refacerea mili
tarismului german și pentru tot felul 
de combinații în Europa, combinații 
care în ultima instanță au înlesnit 
înarmarea Germaniei și agresiunea 
hitleristă.

Tocmai despre aceasta ar trebui să 
ne amintim în primul rînd dacă, in
tenționăm să ne referim la experiența 
Versailles-ului. De ce s-a întîmplat 
acest lucru atunci? Deoarece anumite 
puteri au preferat politicii de unire a 
eforturilor în opera de preîntâmpinare 
a agresiunii, politica creării de blocuri 
militare.

Și acum despre alegerile pe întrea
ga Germanie. Noi am fost și rămî- 
nem adepți fermi ai reunificării 
Germaniei. Noi am fost și rămînem 
adepți ai alegerilor libere pe întrea
ga Germanie.

Considerăm că rezolvarea acestei 
probleme trebuie să fie în primul 
rînd o chestiune a poporului german 
însuși. Știm cu toții că în prezent 
nu există condiții pentru ținerea 
imediată a unor alegeri ,pe întreaga 
Germanie, că această problemă nu 
s-a copt încă, nu este pregătită.

In momentul de față, situația rea
lă a lucrurilor în Germania este de 
așa natură îneît reprezentanții Ger
maniei occidentale și răsăritene în 
fapt nu se întîlnesc, deoarece una 
din părți continuă să se poarte de 
sus cu cealaltă parte. Acest lucru nu 
poate continua, firește, multă vre
me. Dvs. știți la fel ca și noi că de 
pildă Ollenhauer, liderul partidului 
social-democrat — unul din cele mai 
mari partide din Germania occiden
tală — care se află aici la Geneva, 
sprijină punctul de vedere că între 
Germania occidentală și cea răsări
teană trebuie stabilite numeroase 
așa-numite contacte tehnice. Necesi
tatea contactelor între Germania oc
cidentală și cea răsăriteană este im
perioasă. Dacă astăzi ea nu este re
cunoscută, va fi recunoscută mîine. 
Nu ne îndoim că aceasta este în in
teresele poporului german și va ser
vi intereselor reunificării Germa
niei.

Știm cu toții că Republica Demo
crată Germană a propus să se creeze 
chiar acum un organ pe întreaga 
Germanie — Consiliul pe întreaga 
Germanie, în care germanii din cele 
două părți ale Germaniei ar putea 
stabili un contact concret între ei, 
într-o serie de probleme ale vieții po
litice, economice și culturale.

Mi se pare că dl. MacMillan, cu 
toată politețea sa engleză, privește 
oarecum de sus Republica Democra
tă Germană, atunci cînd vorbește 
despre ea cu atîta dispreț, uitînd 
că germanii din Republica Demo
crată Germană pot pe drept cuvînt 
să fie jigniți de o asemenea atitudine. 
Mi se pare că aceasta nu este în spi
ritul rezolvării juste a problemei ger
mane.

Sensul celor spuse de mine ieri în 
problema germană constă în urmă
toarele : nu este oare timpul să trans
miterii problema germană spre exa
minare germanilor înșiși ? Nu a sosit 
oare timpul să recunoaștem că 
.pînă cînd germanii nu vor ajunge 
ia un acord în această problemă, 
pînă cînd nu ne vor prezenta spre 
examinare propunerile lor comune, 
încercările noastre de a impune po
porului german vreo hotărîre din 
afară, vor fi infructuoase.

O INTERPRETARE GREȘITĂ 
A POZIȚIEI SOVIETICE

Dl. MacMillan, dl. Dulles și .dl. 
Pinay încearcă să interpreteze cu
vîntarea mea din 8 noiembrie în sen
sul că guvernul sovietic ar urmări 
sovietizarea Germaniei occidentale, 
sovietizarea Germaniei. Aceasta nu 
reiese deloc din cele spuse de mine. 
Nu poate avea ecou încercarea de a 
atribui în mod neîntemeiat declara
ției mele un scop sau altul, deoarece 
este lesne să se verifice ceea ce am 
spus eu în realitate,

Ce a propus în realitate Uniunea 
Sovietică ? Uniunea Sovietică a pro
pus formarea unui Consiliu pe în
treaga Germanie. Potrivit propunerii 
noastre, Consiliul pe întreaga Ger
manie trebuie să fie format din re
prezentanți ai parlamentelor celor 
două state — Republica Democrată 
Germană și Republica Federală Ger
mană. Scopul acestui Consiliu pe 
întreaga Germanie este de a obține 
o apropiere între cele două părți ale 
Germaniei și de a crea premizele 
pentru reunificarea Germaniei. Eu 
am precizat în mod special, și de 
aceasta vă puteți convinge din textul 
cuvîntării mele, că Consiliul pe în
treaga Germanie, lucrând pentru a- 
propierea celor două părți ale Ger
maniei, trebuie să facă aceasta fără 
a încăica interesele nici unuia din 
statele germane existente în prezent, 
fără a afecta orînduirea socială exis
tentă în prezent în Republica Demo
crată Germană sau în Republica Fe
derală Germană. Din aceasta reiese 
că aici nici nu este vorba de vreo 
sovietizare.

Aici s-a spus de asemenea că 
ceea ce propune în prezent guvernul 
sovietic s-ar deosebi de ceea ce a 
spus guvernul sovietic la conferința 
șefilor guvernelor. Nici aceasta nu 
corespunde realității. Este suficient 
să cităm declarația făcută la 23 iu
lie de către N. A. Bulganin, preșe
dintele Consiliului de Miniștri al 
U.R.S.S., la ultima ședință a șefilor 
guvernelor. Iată ce spunea el:

„Intre noi a avut loc un schimb de 
păreri în problema germană. Cu 
acest prilej s-au ivit moduri^ diferite 
de a aborda această problemă. Esie 
limpede că în aceste condiții nu se 
poate pune problema contopirii me
canice a celor două părți ale Ger
maniei — R.D.G. și R.F.G. — deoa
rece aceasta ar fi un mod nerealist 
de a pune problema. Uniunea Sovie
tică a fost și rămîne o adeptă înflă
cărată a unificării Germaniei ca stat 
pașnic și democratic".

Și, în sfîrșit,
„In situația care s-a creat în Eu

ropa, singura cale reală spre unifi
carea Germaniei constă în eforturile 
comune ale celor patru puteri, pre
cum și ale poporului german, îndrep
tate spre destinderea încordării in 
Europa, spre stabilirea încrederii în
tre state. Tocmai acestui țel i-ar ser
vi cel mai bine crearea unui sistem 
de securitate colectivă în Europa cu 
participarea la acest sistem, pe bază 
de drepturi egale, pînă la unificarea 
Germaniei, a celor două părți ale 
ei. Deoarece aceasta ar duce la în
tărirea păcii în Europa și ar crea 
piedici în calea reînvierii militaris
mului german, cu timpul ar fi înlă
turate obstacolele care au apărut 
acum în calea unficării Germaniei.

Pe de altă parte, pentru unificarea 
Germaniei, din punctul de vedere al 
condițiilor ei interne, este de cea 
mai mare importanță o apropiere în
tre cele două părți ale ei — Repu
blica Democrată Germană și Repu
blica Federală Germană".

Tocmai în conformitate cu aceste 
țeluri, delegația sovietică a prezen
tat spre examinarea dvs. atît proiec
tul de tratat de securitate în Eu
ropa, cît și propunerea cu privire la 
crearea unui Consiliu pe întreaga 
Germanie.

SPIRITULUI GENEVEI 
II CORESPUND 

ACȚIUNI CONCRETE 
CARE SĂ DUCA 

LA ÎNTĂRIREA PĂCII
Nu mi-au rămas multe de spus. 

In primul rînd, cîteva cuvinte despre 
„spiritul Genevei". Aici s-a făcut 
încercarea de a se prezenta lucrurile 
ca și cum poziția Uniunii Sovietice 
în problema securității europene și 
în problema germană n-ar corespun
de „spiritului Genevei". Ni se pare 
stranie aceasjă afirmație. Reiese că 
numai dacă noi toți ne-am declara 
de acord cu acele propuneri pe care 
le prezintă cele trei state occidentale 
ar corespunde „spiritului Genevei", 
iar dacă se prezintă propuneri de 
către cealaltă parte, aceasta n-ar mai 
corespunde „spiritului Genevei". Este 
puțin probabil ca aceasta să sune în 
mod convingător.

Ni se pare de asemenea nejust 
jocul cu astfel de cuvinte ca încre
dere și neîncredere. Noi manifestăm 
o atitudine extrem de serioasă față 
de cuvinte ca încredere și conside
răm că stabilirea încrederii corespun
de într-adevăr intereselor tuturor sta
telor care sînt reprezentate la aceas
tă conferință, și nu numai interese
lor lor. Credem că schimbul de pă
reri dintre noi va clarifica într-o 
mare măsură problemele pe care le 
discutăm. Am realizat o apropiere a 
pozițiilor în anumite probleme deși, 
ce-i drept, încă nu am căzut de acord 
asupra unei serii de probleme funda
mentale. Considerăm că activitatea 
în „spiritul Genevei" înseamnă a face 
mai departe eforturi susținute în ve
derea apropierii pozițiilor noastre și 
în problemele asupra cărora nu am 
căzut încă de acord. In realitate, 
„spiritului Genevei" îi corespunde 
ceea ce duce la întărirea păcii și 
micșorarea încordării internaționale, 
la crearea unei autentice securități 
în Europa. Tocmai în aceasta rezidă 
îndeplinirea directivelor șefilor gu
vernelor, dacă intenționăm nu prin 
vorbe, ci prin fapte să îndeplinim di
rectivele șefilor guvernelor în pro
blema securității în Europa și în 
problema germană.

★

H. MACMILLAN a propus să se 
întrerupă discutarea primului punct 
de pe ordinea de zi și să se treacă, 
în ședința următoare, la examinarea 
celui de al doilea punct de pe ordi
nea de zi — cu privire la dezarma, e.

V. M. MOLOTOV a declarat că 
delegația sovietică nu obiectează îm
potriva amînării examinării în con
tinuare a primului punot pînă cînd 
miniștrii vor fi disputat punctele 2 
și 3.

Subtitlurile din cuvîntarea tovară
șului Molotov aparțin redacției.
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Lucrările conferinței de la Geneva
Ședința din 10 noiembrie

GENEVA 10 (Agerpres). — La 10 Ședința a fost prezidată de MacMillan, vîntul șeful delegației sovietice V. M. 
■ Molotov, care a făcut o expunere și anoiembrie a avut loc la Geneva a 10-a Miniștrii au început discutarea punc-

ședință a conferinței miniștrilor Afa- tului doi de pe ordinea de zi — pro- prezentat următoarele propuneri în 
cerilor Externe ai celor patru puteri, blema dezarmării. Primul a luat cu- problema dezarmării.

Hotârîrea conferinței miniștrilor Afacerilor Externe» »

ai celor patru puteri în problemele reducerii armamentelor 
si interzicerii armei atomice

(Propunerea delegației U. R. S. S.)

în 
în- 
iu-

I
In scopul micșorării încordării 

relațiile dintre state, al întăririi 
crederii reciproce dintre ele și al
lăturării primejdiei unui nou război, 
guvernele Uniunii Sovietice, Statelor 
Unite ale Americii, Marii Britanii și 
Franței recunosc că este necesar să 
depună eforturi pentru încheierea cit 
mai grabnică a unei convenții interna
ționale cu privire la reducerea arma
mentelor și interzicerea armei atomice.

Ca urmare a schimbului de păreri 
In problema reducerii armamentelor 
și interzicerii armei atomice ele au 
căzut de acord asupra următoarelor:

1. — 
S.U.A., 
lite la 
pentru 
pentru 
650.000 
ma nivelului prevăzut pentru 
ca și celelalte probleme referitoare la 
forțele armate ale Chinei să fie exa
minate cu participarea guvernului Re
publicii Populare Chineze.

Nivelurile forțelor armate 
toate celelalte state nu vor 
150.00—200.000 de oameni și 
să fie stabilite de comun acord la o 
conferință internațională corespunză. 
toare.

2. — Interzicerea totală a armei a- 
tomice și cu hidrogen intră în vigoare 
la înfăptuirea reducerii armamentelor 
clasice și a forțelor armate cu 75 la 
sută din reducerile asupra cărora s-a 
căzut de acord. Scoaterea acestei ar
me din arsenalul statelor și distruge
rea ei va fi terminată 
rioadei- i

Nivelurile forțelor armate ale 
U R.S.S., și Chinei vor fi stabî- 
1.000.000—1.500.000 de oameni 
fiecare dintre aceste puteri ; 
Anglia și Franța — la cîte 
de oameni, urmînd ca proble- 

China,

de reducere a

Hotărîrea Comitetului Central al P. C. U. S.

pentru 
depăși 

urmează

în cursul pe- 
armamentelor

cu ultimele 25 la sută din reducerile 
asupra cărora s-a căzut de acord. Toa
te materialele atomice vor fi atunci 
întrebuințate exclusiv in scopuri paș
nice.

3. — Simultan cu începerea aplicării 
măsurilor de reducere a armamentelor 
și forțelor armate, cele patru puteri, 
înainte de intrarea în vigoare a acor
dului asupra interzicerii totale a ar
mei atomice și cu hidrogen, își asu
mă obligația solemnă de a nu folosi 
arma nucleară, pe care o consideră 
interzisă. O excepție de la această re- 
gulă se poate admite în scopul apără
rii împotriva agresiunii, cînd se va 
adopta o hotărîre corespunzătoare de 
către Consiliul de securitate.

4. — Ca una din primele măsuri în 
vederea înfăptuirii programului de re
ducere a armamentelor și interzicere 
a armei atomice, statele care posedă 
arma atomică și cu hidrogen se o- 
bligă să întrerupă experiențele cu a- 
ceste tipuri de arme.

5. — Se instaurează un control in
ternational efectiv asupra traducerii 
în viață a măsurilor cu privire la 
reducerea armamentelor și 
cerea armei atomice,

II
Miniștrii Afacerilor Externe 

patru puteri au recunoscut 
necesar să se depună eforturi pentru 
ca să se obțină înțelegerea necesară 
în privința problemelor convenției de 
mai sus asupra cărora nu s-a căzut 
încă de acord, care urmează să fie 
examinată in Organizația Națiunilor 
Unite.

Călăuzîndu-se de năzuința de 
micșora încordarea internațională.

interzi-

ai celor 
că este

a 
de

aceea a luat 
care exprimîndu-și 
“ a susținut

cuvîntul J. F. 
„primele 

că propunerile

încrederea între state și de 
capăt cursei înarmărilor, 

au căzut de acord că in a-

a întări 
a pune 
miniștrii . _
ceastă ordine de idei trebuie exami
nate în primul rînd prevederile cu
prinse in

a) propunerea U.R.S.S. din 10 mai 
a.c. în problemele reducerii arma
mentelor, interzicerii armei atomice 
și înlăturării primejdiei unui nou 
război,

b) propunerea președintelui S.U.A. 
din 21 iulie cu privire la fotografierea 
din avion și la schimbul de infor
mații militare,

c) propunerile guvernului Marii 
Britanii în problema dezarmării pre
zentate la 21 iulie și 29 august, și

d) propunerea guvernului Franței 
cu privire la controlul financiar asu
pra dezarmării și folosirea resurselor 
eliberate în scopuri pașnice.

III
Totodată, guvernele Uniunii Sovie

tice, Statelor Unite ale Americii. 
Marii Britanii și Franței, hotărîte să 
nu admită folosirea armei atomice ți 
cu hidrogen care este o armă de 
exterminare în masă a oamenilor și 
să elibereze popoarele de primejdia 
unui război atomic distrugător, 
declară solemn :

pînă la încheierea convenției inter
naționale cu privire la reducerea 
armamentelor și interzicerea armei 
atomice, Uniunea Sovietică, Statele 
Unite ale Americii, Marea Britanie și 
Franța își asumă obligația de a nu 
folosi primele arma atomică și cu 
hidrogen împotriva vreunei țări și 
cheamă toate celelalte state să adere 
la această declarație.

• Buletinul de știri al Casei Albe 
anunță că în curstțl zilei de vineri pre
ședintele Eisenhower va părăsi spitalul 
plecînd la Washington. (Agerpres).

© In cursul zilei de 9 noiembrie au 
avut loc ciocniri între grăniceri pa
kistanezi și afgani la granița dintre 
cele două țări. S-au înregistrat morți. 
(United Press).

® Consiliul de Miniștri al R. P. 
Bulgaria a adoptat o hotărîre cu pri
vire la reducerea, cu începere de la 
1 mai 1955, a duratei serviciului mi
litar activ în termen. (A.T.B.).

O La 9 noiembrie s-a deschis ’a 
Cairo sesiunea extraordinară a Comi
tetului Politic al Ligii Arabe. Pe or
dinea de zi figurează agresiunea tru
pelor engleze împotriva oazei Bura- 
imi care este' un teritoriu al Arabiei 
Saudite ; incidentele dintre trupele 
israeliene și cele egiptene; atitudinea 
țărilor occidentale față de popoarele 
arabe. (France Presse).

© La 9 noiembrie, Comitetul Poli
tic al O.N.U. a început examinarea 
propunerii reprezentatului Columbiei 
nentru discutarea în Comitet a pro
blemei coreene. (TASS).

© Un purtător de cuvînt al Minis
terului Afacerilor Externe al Ceylonu
lui a declarat că „Ceylonul nu recu
noaște” Republica Vietnamul de sud 
pînă cînd nu va fi unificat întregul 
Vietnam, (Reuter)

© Refcrindu-se la decizia Curții Su
preme a S.U.A. care prevede desfiin
țarea segregației rasiale în parcuri, 
pe terenurile de sport și în ștrandu
rile publice, procurorul general al sta
tului Georgia, Eugene Cook, a decla
rat că autoritățile statului Georgia re
fuză categoric să aplice noua decizie. 
(Agerores).

9 La 10 noiembrie a sosit la Cairo 
ministrul de Externe al Canadei. Les
ter Pearson. In dimineața aceleiași zi
le, el a avut o întrevedere cu Abdel 
Nasser, primul ministru al Egiptului.
(Agerpres).

© La Viena a avut loc semnarea 
unui acord cu privire la comunicațiile 
aeriene intre U.R.S.S. și Austria. 
(TASS).

și Consiliului de Miniștri al U. R. S. S. cu privire la Înlăturarea
exagerărilor în proiectarea și execuția construcțiilor

MOSCOVA 10 (Agerpres). —TASS 
transmite: A fost dală publicității o 
hotărîre a Comitetului Central al 
P.C.U.S. și Consiliului de Miniștri al 
U.R.S.S. cu privire la înlăturarea exa
gerărilor în proiectarea și execuția 
construcțiilor. Hotărîrea este semnată 
de N. S. Hrușciov, prim secretar al 
Comitetului Centra’ al P.C.U.S., și de 
N. A. Bulganin, președinte'e Consi
liului de Miniștri al U.R.S.S.

In hotărîre se subliniază că în Uni
unea Sovietică se desfășoară lucrări 
uriașe de construcție și reconstrucție 
a orașelor, așezărilor și întreprinde
rilor industriale. Se înfăptuiește în 
proporții mari construcția agricolă, 
îndeosebi în regiunile de valorificare 
a pământurilor virgine și înțelanite. 
Au fost construite multe case de lo
cuit și clădiri publice bune și econo
mice, cu o planificare rațională a 
spațiului. Hotărîrea enumeră în con
tinuare o seamă de realizări.

Succesele în proiectare și execuție, 
se spune în hotărîre, ar fi și mai 
importante dacă n-.ar exista piedicile 
pe care le reprezintă marile lipsuri și 
greșeli existente în acest domeniu.

Comitetul Central al P.C.U.S. și 
Consiliul de Miniștri al U.R.S.S. con
stată că în lucrările multor arhitecți 
și organizații de proiectare a luat o 
largă răspândire preocuparea pentru 
aspectul exterior al arhitecturii, comi- 
țîndu-se mari exagerări, ceea ce nu 
corespunde liniei partidului și guver
nului în domeniul arhitecturii și con. 
strucțiilor.

Lăsîndu.se antrenați de aspectul 
.exterior, mulți arhitecți se ocupă mai 
a.les ou ornamentarea fațadelor clădi
rilor, nu sînt preocupați de îmbună
tățirea distribuției raționale a spațiu-

lui și de amenajarea caiselor de lo
cuit și apartamentelor, nesocotesc ne
cesitatea confortului pentru populație, 
cerințele economiei și exploatării nor
male a clădirilor.

Turnuri cu nimic justificate, nume
roase colonade și portice decorative, 
precum și alte exagerări care sînt o 
moștenire a trecutului, au devenit un 
fenomen de masă la construirea case
lor de locuit și clădirilor publice și în 
urma acestui fapt, în ultimii ani s-au 
depășit cu mult normele de cheltuire 
a mijloacelor de stat pentru construc
ția de locuințe. Cu aceste mijloace 
s-ar fi putut construi milioane de 
metri pătrați de suprafață locativă 
pentru oamenii muncii.

C.C. al P.C.U.S. și Consiliul de Mi
niștri al U.R.S.S. arată în mod clar 
că arhitectura sovietică trebuie să se 
caracterizeze prin simplitate, sobrie
tatea formelor și soluții eficiente și 
economice. Clădirilor și construcțiilor 
trebuie să li se dea un aspect atrăgă
tor nu prin folosirea unor ornamente 
fanteziste și costisitoare, ci prin legă
tura organică dintre formele .arhitec
turale și destinația clădirilor și con
strucțiilor, prin proporțiile lor rațio
nale, precum și prin folosirea justă a 
materialelor, elementelor și pieselor, 
prin executarea lucrărilor la un nivel 
superior.

C.C. al P.C.U.S. și Consiliul de 
Miniștri al U.R.S.S. consideră ca sar
cină .principală a organizațiilor de 
proiectare, a arhiteoților și inginerilor, 
elaborarea unor proiecte tip și elemen
te tip economicoase, precum și folosi
rea lor în construcții. In scopul con
struirii de case de locuit și clădiri 
publice după proiecte tip de calitate 
superioară, care să asigu.re ieftinirea 
simțitoare a lucrărilor de construcții 
și îmbunătățirea condițiilor de trai

ale populației, s-a hotărît să se ela
boreze pînă la 1 septembrie 195o 
noi proiecte tip pentru case de locuit 
cu 1,2, 3 și 4 etaje, școli pentru 280. 
400 și 880 de elevi, spitale cu 100, 
200, 300 și 400 de locuri, așezăminte 
pentru copii, magazine și întreprind: rt1 
de alimentație publică, cinematografe, 
sanatorii, hoteluri și case de odihnă, 
folosindu-se pentru aceasta cea mai 
bună experiență din U.R.S.S. și de 
peste hotare în domeniul proiectării 
și execuției.

S-a găsit necesar să se organizeze 
un institut central de stat pentru ela
borarea de proiecte tip pentru case de 
locuit și clădiri publice. S-a hotărît de 
asemenea să se îmbunătățească radi
cal pregătirea cadrelor de arhitecți.

Unui număr de trei arhitecți care 
s-au făcut vinovați de mari exage
rări la construirea hotelului „Lenin
grad" și a unei case de lo-cui-t la Mos
cova, li s-a reiras titlul de laureat al 
Premiului Stalin.

C.C. al P.C.U.S. și Consiliul de Mi
niștri al U.R.S.S. recomandă organi
zațiilor respective să elibereze din pos
turile pe care le ocupă pe cinci arhi
tecți pentru exagerările admise de el 
la proiectare și execuție.

In încheierea hotărîrii, Comitetul 
Central al P.C.U.S. și Consiliul de Mi
niștri al U.R.S.S. își exprimă convin
gerea fermă că organizațiile de par
tid. sovietice și sindicale, muncitorii, 
inginerii, tehnicienii, arhitecții și oa
menii de știință își vor orienta efor
turile, cunoștințele și experiența spre 
înlăturarea în timpul cel mai scurt a 
lipsurilor existente în proiectare și 
execuție, ceea ce va contribui la ridi
carea considerabilă a nivelului de trai 
al poporului și la întărirea economiei 
Uniunii Sovietice.

Guvernul francez a pus din nou 
chestiunea de încredere

Rezultatele alegerilor parțiale din S.U.A. 
pentru organele administrației locale

După 
Dulles, 
Impresii' 
sovietice nu iau în considerare în pri
mul rînd propunerea președintelui Ei
senhower, ci o consideră doar ca pe 
o posibilitate. El a declarat că S.U.A. 
vor rămîne înarmate pî.nă cînd se va 
stabili încrederea între state.

A luat cuvîntul în continuare A. 
Pinay. El a declarat că în prezent nu 
există posibilități pentru traducerea în

*■ ★
viață a unui plan general privind 
zarmarea. Potrivit .lui Pinay, ar fi po
sibilă numai adoptarea unor măsuri 
preliminare privind inspecția și con
trolul.

Ministrul de Externe al Marii Bri
tanii, MacMillan a depus o propunere 
din partea celor trei puteri occidentale. 
Propunerea occidentală conține formu
lări generale de principiu ; ea se referă 
la renunțarea la folosirea armelor nu
cleare, necesitatea de a se ajunge la

de-
★

limitarea și reducerea efectivelor for
țelor armate și armamentelor. Propu
nerea occidentală insistă în mod deo
sebit asupra problemei inspecției și 
controlului.

Cu aceasta ședința a luat sfîrșit. 
Următoarea ședință a conferinței va 
avea loc la 11- noiembrie la ora 15,30, 
ora locală. La propunerea lui Mac 
Millan, cei patru miniștri se vor în
truni de asemenea la ora 15 într-o 
ședință închisă.

Declarațiile lui Ollenhauer despre conferința 
de la Geneva

PARIS 10 (Agerpres). — Ziarul pa
rizian „L’Information" publică inter
viul acordat de liderul Partidului so
cial-democrat din Germania, Ollen
hauer, unui corespondent al acestui 
ziar. Ocupîndu-se de declarațiile făcu
te de V. M. Molotov la conferința de 
la Geneva, Ollenhauer a spus : „Con
sider că declarațiile lui Mo'otov sînt 
un rezultat al evoluției politice din 
ultimii ani, adică rezultatul aderării 
Germaniei occidentale la pactul Atlan
tic și Ia Uniunea Europei occidentale. 
Ceea ce a spus Molotov este dț>ar o 
expunere logică a punctului de vede
re rusesc asupra acestei evoluții".

Ollenhauer s-a declarat în favoarea 
dezvoltării relațiilor economice și cul
turale între cele două state germane.

Ocupîndu-se de reunificarea Germa
niei el a spus că „acordurile de la Pa-

rîs au îngreunat foarte mult rezolva
rea problemei reunificării. Molotov a 
arătat aceasta în discursul său cînd a 
amintit că în perioada dintre conferin
ța de la Berlin din 1954 și actuala 
conferință de la Geneva s-au petrecut 
multe evenimente importante. După 
părerea mea, a subliniat Ollenhauer, 
s-a făcut o foarte mare greșeală că nu 
s-a stat de vorbă cu Uniunea Sovieti
că despre reunificarea Germaniei îna
inte de semnarea acordurilor de la 
Paris și înainte de aderarea Germa
niei occidentale la pactul Atlantic".

Ollenhauer s-a declarat împotriva 
neutralizării Germaniei 
subliniind că Germania 
trebuie să participe la un sistem de 
securitate colectivă 
țările din Apusul 
pei.

reunificate, 
reunificată

care să cuprindă 
și Răsăritul Euro-

Von Brentano va prezenta un 
cancelarului Adenauer

raport

GENEVA 10 (Agerpres). — După 
cum anunță agenția France Presse, 
la 10 noiembrie Heinrich von Brenta
no, ministrul Afacerilor Externe al 
Republicii Federale Germane, și Erich 
Ollenhauer, președintele Partidului so
cial-democrat din Germania, împreună

cu Wehner, președintele Comisiei 
Bundestagului pentru afacerile privind 
întreaga Germanie, au părăsit Geneva, 
plecînd la Bonn. Von Brentano va 
prezenta cancelarului Adenauer un ra
port cu privire la convorbirile avute 
la Geneva.

Prînz oferit de V. M. Molotov 
în cinstea delegației 

de observatori 
ai R. D. Germane

GENEVA 10 (Agerpres). — TASS 
transmite: La 9 noiembrie, V. M. 
Molotov, ministrul Afacerilor Exter
ne al U.R.S.S., a oferit un prînz în 
cinstea delegației de observatori ai 
R.D. Germane la conferința miniștri
lor Afacerilor Externe ai celor patru 
puteri.

La prînz au participat conducăto
rul delegației de observatori ai R.D. 
Germane, Georg Handke, secretar 
de stat al Ministerului Afacerilor Ex
terne, precum și membrii delegației 
W. Girnus, secretar ai Comitetului 
pentru problemele unității Germaniei, 
și W. Messner, șef de serviciu în Mi
nisterul Afacerilor Externe al R.D. 
Germane.

Din partea sovietică la prînz au par
ticipat A. A. Gromîko, V. D. Sokolov
ski. mareșal al Uniunii Sovietice, și 
G. M. Pușkin.

La prînz a participat de asemenea 
ambasadorul Van Bin-nan, reprezen
tantul Republicii Populare Chineze la 
tratativele chino-americane de la Ge
neva.

După prinz a avut loc o convorbire 
în cadrul căreia au fost discutate pro
bleme legate de examinarea de către 
conferință a primului punct de pe or
dinea de zi

PARIS 10 (Agerpres). — In noap
tea de 9 spre 10 noiembrie, Adunarea 
Națională franceză a reluat dezbate
rile în legătură cu stabilirea sistemu
lui de vot pentru viitoarele alegeri 
înainte de termen întrucît, după cum 
s-a anunțat, comisia pentru sufragiul 
universal a Adunării a respins amen
damentul reacționar propus de Consi
liul Republicii care prevedea organi
zarea alegerilor pe arondismente în 
baza sistemului uninominal în două 
ture. Adunarea Națională a reluat 
dezbaterile asupra adoptării sistemu
lui electoral pe bază de scrutin de
partamental cu reprezentare propor
țională.

In cadrul dezbaterilor, deputății re- 
prezentînd diferite grupuri parlamen
tare au depus o serie de așa-zise 
„contra-moțiuni", care au fost respin
se rînd pe rînd.

La orele 3'/2 noaptea, dezbaterile au 
fost suspendate din nou și un nou 
consiliu de miniștri a avut loc la se
diul Adunării Naționale.

La reluarea dezbaterilor, primul mi
nistru Faure a anunțat că guvernul 
pune chestiunea de încredere pentru 
adoptarea sistemului electoral al scru
tinului pe departamente cu reprezen
tarea proporțională — care stă la 
baza legii electorale din 1951, exclu- 
zîndu-se însă posibilitatea de a se e- 
fectua „alianțe" între partide. Potri
vit acestui sistem, alegerile se vor 
efectua pe departamente, urmînd ca 
lista care obține majoritatea absolută 
să fie aleasă în întregime. Dacă nici 
una din liste nu obține majoritatea 
absolută, repartiția locurilor urmează 
să se facă proporțional cu numărul de 
voturi obținute.

Dezbaterile au fost suspendate la 
ora 5 dimineața, ora locală, urmînd 
ca votul de încredere să intervină 
sîmbătă 12 noiembrie. Comentatorul 
agenției France Presse subliniază că 
guvernul cere vot de încredere pentru 
a treia oară în decurs de trei șăiptă- 
mîni.

NEW YORK 10 (Agerpres).— TASS 
transmite: In 12 state ale S.U.A. s-au 
terminat alegerile pentru organele lo
cale ale puterii. Au fost aleși guverna
torii citorva state, primari ai orașe
lor, membri ai adunărilor legislative 
ale statelor și ai administrației orășe
nești, După cum transmite presa a- 
mericană, în majoritatea statelor ale
gerile s-au încheiat cu victoria parti
dului democrat. Acesta din urmă a re
purtat o victorie în alegerile din New 
York unde candidații lui au fost aleși 
nentru toate locurile vacante. La Fi- 
ladelfia, candidatul la postul de pri
mar desemnat de partidul democrat a 
objinut o majoritate covârșitoare de 
voturi. In statul Indiana candidatii 
partidului democrat au fost aleși în 
posturi de primari în 17 orașe din 20.

După cum subliniază, presa ameri
cană, în cadrul alegerilor lupta s-a

dus în primul rînd pe marginea pro
blemelor locale. In cursul campaniei 
electorale nu s-au ,pus probleme cu ca
racter national-general. Alegerile s-au 
caracterizat printr-o atitudine vădit 
pasivă a alegătorilor, dintre care nu
mai iumătate au participat la vot.

Conducătorii partidelor democrat și 
republican apreciază, în mod diferit re
zultatele alegerilor și eventuala lor in
fluență asupra alegerilor prezidențiale 
care urmează să aibă loc anul viilor. 
Butler, președintele comitetului națio
nal al partidului democrat, a declarat 
că aceste alegeri dovedesc înclinarea 
crescândă a alegătorilor spre partidul 
democrat. Hell, președintele comitetu
lui național al partidului republican, 
aflat la putere, a declarat reprezen
tanților presei că rezultatele acestor 
alegeri nu au o importanță națională 
generală.

Arta romînească prețuită peste hotare

„Borba“
BELGRAD 10 (Agerpres). — TASS 

transmite: Comentînd într-un articol 
de fond recentele „tratative dintre pre
ședintele R.P.F. Iugoslavia, Tito, ■ și 
secretarul de stat al S.U.A,, Dulles, 
ziarul „Borba" scrie:

„Se înțelege de la sine că în cursul 
tratativelor politice Tito-Dulles s-a 
vorbit și despre unele probleme pri
vind Europa răsăriteană, adică des
pre probleme privind un teritoriu din 
care din punct de vedere geografic 
face parte și Iugoslavia. Se poate pre
supune că din partea noastră cu acest 
prilej s-a subliniat însemnătatea de
clarației Tito-Bulganin de la Belgrad, 
care stabilește actualele relații din're 
Iugoslavia și Uniunea Sovietică.

In acest important document inter
național se subliniază în mod deose
bit principiile consecvent democratice 
ale relațiilor internaționale, formulate

limpede, care trebuie să capete cea 
mai largă aplicare în întreaga lume. 
In declarație se spune că“... în scopul 
întăririi încrederii și colaborării între 
popoare, cele două guverne pornesc 
de la... respectul reciproc și neames
tecul în treburile interne indiferent 
sub ce motive ■— fie ele cu caracter e- 
conomic, politic sau ideologic, întrucît 
problemele . orîndui'rii interne, deosebi
rii dintre sistemele sociale și deosebi
rii dintre formele concrete de dezvol
tare a socialismului - sînt o chestiune 
care privește exclusiv popoarele fiecă
rei țări în parte".

...John Foster Dulles a declarat că 
este de acord cu aceste principii ale 
relațiilor internaționale. Independen
ța și neamestecul în treburile interne 
ale altor țări constituie baza colabo
rării internaționale.

HELSINKI. — Expoziția de artă 
grafică romînească deschisă de curînd 
Ia Galeriile Haerhammer din Helsinki 
se bucură de succes.

Presa finlandeză a publicat arti
cole și fotografii de la expoziție. 
„Arta plastică romînească, scrie zia
rul „Suomi Sosialidemocraiti", se ca
racterizează prin realismul său. Artiș
tii au reuști să dezvolte caracterul rea
list al plasticii romînești redînd di
ferite aspecte tipice din viața socială, 
aspecte ale construirii unei societăți 
noi".

★
ALEXANDRIA. — Terminîndu-și 

turneul în Egipt, ansamblul romîn 
de cîntece și dansuri al Casei de cul
tură din București a plecat la Beirut. 
In Egipt, ansamblul a dat spectacole 
la Cairo și Alexandria.

Ziarele locale au publicat numeroase 
cronici elogioase. Astfel, ziarul „Ale-

„ansamblul ro
se poate face fol-

xandria" a scris că 
mînesc a dovedit că 
cior la un înalt nivel artistic. Este o 
trupă omogenă de prim rang". Re
vista „Al Iza" a apreciat că ansam
blul romîn a prezentat cel mai bun 
spectacol de folclor Văzut vreodată în 
Egipt.

★
ROMA. — In seara de 7 noiembrie a 

avut loc la teatrul Ridotto dell Eliseo 
din Roma premiera piesei „Ultima 
oră" de Mihail Sebastian. Piesa s-a 
bucurat de un mare succes, fiind pri
mită călduros de publicul italian.

întreaga presă d'n Roma a comen
tat pe larg și a elogiat valoarea piesei 
și a interpretării. La postul de radio 
Roma s-a transmis o prezentare a pie
sei făcută de regizorul Carlo di Stefa
no, precum și fragmente din piesă.

La închiderea ediției

Azi după amiază, miniștrii au înce
put discuțiile cu privire la punctul doi 
al ordinei de zi. problema dezarmării 
pe care 
în ziua 
Molotov 
cea mai 
str'".

Sarcina miniștrilor de externe în a- 
ceastă privință este definită în urmă
torul punct al directivelor șefilor de 
guverne:

„Cei patru șefi de guverne dornici 
de a înlătura primejdia războiului și 
de a micșora povara înarmărilor, con
vinși că în scopul asigurării păcii și 
bunăstării omenirii este necesară cre
area unui sistem de control și redu
cerea tuturor armamentelor și forțe
lor armaie cu condiția să existe ga
ranții efective, recunosclnd că orice 
succes în acest domeniu ar elibera vas
tele surse materiale care ar putea fi 
folosite pentru -dezvoltarea economică 
pașnică a popoarelor, pentru creșterea 
bunăstării-lor, precum și pentru ajuto
rarea țărilor slab dezvoltate, sînt de 
acord :

1. Să
vederea 
zarmare ___ r-,- ------------------
subcomitetului cbmisiei O.N.U. pentru 
dezarmare.

2. Să dea instrucțiuni reprezentanți
lor lor în acest subcomitet ca, în 
executarea mandatului primit din par
tea Organizației Națiunilor Unite, să 
țină seama în lucrările lor de părerile 
și propunerile prezentate de șefii gu- 
verne’or la această conferință.

3. Să propună ca viitoarea sesiune a 
subcomitetului să aibă loc la 29 august 
1955, la New York.

4. Să însărcineze pe miniștrii Afa
cerilor Externe să ia în considerare 
activitatea desfășurată de comisia 
pentru dezarmare, să țină seama de 
părerile și propunerile prezentate la

acum exact două săptămlni, 
deschiderii lucrărilor, V. M. 
a desemnat-o ca „problema 
importantă a conferinței noa-

conlucreze în acest scop, în 
elaborării unui sistem de de- 
acceptabil, prin intermediul

această conferință de șefii guvernelor 
și să examineze dacă cele patru gu
verne ar putea să ia, în mod util, și 
alte inițiative în problema dezarmării.

Am reprodus în întregime acest pa
saj al directivelor tocmai pentru că 
el este caracteristic pentru spiritul 
larg în care sini concepute sarcinile 
actualelor convorbiri ale miniștrilor de 
externe și pentru că s-au găsit încă 
de la începutul conferinței glasuri 
care — recunosclnd dealtminterl și 
progresele ce se pot realiza și cit 
sînt de dorite aceste progrese în opi
nia publică internațională — să sus
țină că posibilitățile de acțiune ale 
conferinței miniștrilor în problema de
zarmării slnt, din păcate, îngrădite 
prin faptul că problema se află în 
dezbaterea altui for al O.N.U.-ului 
prin unul din organismele sale.

După cum se vede, textul directi
velor nu opune activitatea miniștrilor 
de externe activității subcomitetului 
O.N.U. pentru dezarmare și nici 
nu le limitează una prin cealaltă, ci, 
dimpotrivă, deschide porți largi tutu
ror inițiativelor menite să pună capăt 
cursei înarmărilor.

Vorbind în acest spirit, V. M. Molo
tov a arătat în prima ședință a actua
lei conferințe :

„Principala sarcină în examinarea 
problemei dezarmării este de a găsi o 
cale spre încetarea cursei înarmărilor, 
spre reducerea efectivului umflat al 
forțelor armate ale statelor — al ar
matei, flotei maritime militare, avia
ției militare, precum și spre interzi
cerea armei atomice și spre eliberarea 
omenirii de primejdia războiului ato
mic. Rezolvarea acestei sarcini este 
posibilă numai cu condiția reducerii

Prin telefon de la trimisul 
nostru special

substanțiale a armamentelor, în pri
mul rînd de către marile puteri, și 
prin luarea unor măsuri îndreptate 
spre interzicerea armei atomice, pen
tru ca această măreață realizare a 
minții omenești și tehnice — desco
perirea mijloacelor de folosire a ener
giei atomice — să fie îndreptată nu
mai spre nevoile pașnice. Este de la 
sine înțeles că pentru luarea unor 
măsuri în vederea reducerii armamen
telor și interzicerii armei atomice este 
necesar un riguros control internațio
nal și o organizare eficace a inspec
ției. Ar fi totuși neconvingător să se 
vorbească de control și inspecție și în 
același timp să se continuie cursa 
înarmărilor, să se creeze stocuri de 
bombe atomice și cu hidrogen, să se 
umfle bugetele militare".

Delegația U.R.S.S. abordează dis
cutarea acestei probleme cu autorita
tea nu numai a respectării întocmai 
a sarcinilor trasate prin directive 
conferinței miniștrilor de externe, dar 
a celui care a desfășurat eforturi con
secvente și concrete in spiritul pe care 
directivele îl exprimă. Reducerea efec
tivelor militare ale 
realitate, realitate 
înainte de termen a 
kalla-Udd. Iar în 
discuțiile începute în problema dezar
mării, Uniunea Sovietică a avut ini
țiativa de a asocia, intr-o sinteză ac
ceptabilă pentru toate părțile intere
sate, propriile ei propuneri și propu
nerile partenerilor.

Este drept că această inițiativă (10 
mai 1955) își așteaptă încă răspunsul. 
Poate, pentru că, așa cum declara fă
țiș, cu cîteva săptămlni înainte de 
conferință, ministrul american ai avia
ției Quarles, că țara sa nu se gîn- 
dește în nici un caz la dezarmare, 
poate din motivul la care se referă 
astăzi „Tribune de Geneve" („Cei trei 
miniștri occidentali s-au întrunit... la 
sediul delegației britanice. Ei au cău
tat să definească atitudinea lor co
mună în problema dezarmării. Aceas
tă sarcină nu pare prea ușoară, de
oarece există între occidentali serioa
se divergențe asupra acestei chesti
uni"). — poate și dintr-o pricină și 
din cealaltă. Fapt este că discuțiile 
care au început azi după amiază ar 
putea constitui un bun prilej pentru 
delegațiile occidentale, de a aduce la 
rîndut lor, după propunerile sovietice 
din 10 mai, contribuții în problema 
dezarmării.

U.R.S.S. este o 
este și predarea 
bazei de la Por- 
ceca ce privește

★
Nimeni, nici măcar cei care s-au 

vrut, cu anticipare și înverșunare, cio
clii punctului 1 al ordinei de zi, nu 
consideră că în privința acestui punct 
s-a snus tot ce se putea spune, în 
condițiile obiective actuale. In fond, 
n-a scăpat nimănui faptul că în ches
tiunea securității europene pozițiile 
slnt mai apropiate decît au fost veo- 
dată.

Cit despre faptul că în problema re- 
unificării Germaniei, poziția Uniunii 
Sovietice are toate meritele p-actice. 
care izvorăsc dintr-o examinare calmă 
a realității, din propunerea unor căi 
conforme cu această realitate și cu 
necesitățile legitime ale tuturor celor 
interesați, el se oglindește în primul

rînd în reacțiile celor mai interesați 
dintre interesați, germanii. $i mă re
fer în primul rînd la germanii din 
vest, al căror asentiment l-au invocat 
miniștrii occidentali.

Dacă nu mai e nimic de făcut în 
problema germană, cum se explică 
oare că tocmai acum au venit la Ge
neva — în afară de șeful partidului 
social-democrat, Ollenhauer, ale că
rui repetate declarații sînt cunoscute 
— președintele partidului rejugiaților, 
Fehler, președintele comisiei pentru a- 
faceri externe al Bundestagului, Kie- 
singer, și alții, astfel incit în momen
tul de față toate principalele partide 
din Germania occidentală sînt repre
zentate aici? (In cercurile conferinței 
se spune că acesta este „micul Bun
destag").

„Toți acești parlamentari, scrie zia
rul parizian „l’Expresse", invocă au
toritatea cancelarului. De fapt toți sînt 
aici, fără a fi fost autorizați de el. 
Toți ian în numele lor propriu, sau al 
partidului lor, legături cu Germania 
de est... In fapt, chiar înainte ca mi
nistrul sovietic să obțină aceasta pe 
tărîm juridic, reunificarea Germanie' 
este o treabă care se tratează între 
germani".

Nu știu dacă, sau în ce măsură in
formațiile conținute în această notă 
sînt exacte. Dar mai semnificativ de
cît informațiile propriu-zise este fap
tul că se consideră firesc — și acea
sta este, în cercurile de presă cel pu
țin, sentimentul aproape unanim — ca 
germanii să rezolve în primul rînd 
ei problemele restabilirii unității na
ționale a Germaniei. Marilor puteri le 
revine sarcina de a crea pentru acea
sta condiții cît mai favorabile. Și o- 
pinia publică dorește să creadă că 
puterile occidentale vor consimți să 
aducă Ia aceasta partea lor de contri
buție.

E. Gerhardsen, primul ministru ai Norvegiei, 
a sosit la Moscova

MOSCOVA 10 (Agerpres). — TASS transmite: La 10 noiembrie au 
sosit la Moscova, la invitația guvernului sovietic, primul ministru al 
Norvegiei, E. Gerhardsen, și persoanele care îl însoțesc. La aerodromul 
Vnukovo, E. Gerhardsen a fost întimpinat de N. A. Bulganin, A. I. Mi- 
koian și de alți oameni de stat sovietici, precum și de reprezentanți ai 
organizațiilor obștești.

E. Gerhardsen a fost întimpinat de asemenea de E. Braadland, amba
sadorul extraordinar și plenipotențiar al Norvegiei în U.R.S.S., de șefii 
reprezentanțelor diplomatice acreditați la Moscova și de ziariști sovietici 
și străini. Aerodromul era pavoazat cu drapelele de stat ale Norvegiei 
și Uniunii Sovietice; au fost intonate imnurile de stat ale celor aouă 
țări.

★
MOSCOVA 10 (Agerpres). — TASS 

transmite:
La 10 noiembrie N. A. Bulganin, 

președintele Consiliului de Miniștri al 
U.R.S.S., l-a primit pe Einar Gerhard- 
sen, primul ministru al Norvegiei. Dl. 
Gerhardsen a fost însotit de Arnes- 
kaug, ministrul Comerțului al Norve
giei și de Erik Braadland, ambasador

★
extraordinar și plenipotențiar al Nor
vegiei în U.R.S.S.

La întrevederea dintre Einar Ger
hardsen și N. A. Bulganin au asistat 
V. A. Zorin, ministru adjunct al Afa
cerilor Externe al U.R.S.S. și G. P. 
Arkadiev, ambasador extraordinar și 
plenipotențiar al Uniunii Sovietice în 
Norvegia.

S P E C T A C O L E

FLORI CA ȘELMARU
Geneva, 10 noiembrie 1955.

TEATRE: Teatrul de Operă și Balet 
al R.P.R. : 19,30: Boema; Național „I. 
L. Caragiale" (siala Studio) 19,30: Gai
țele; Național „I. L. Caragiale" (sala 
C.C.S.) 19,30: Trei surori; Muncitoresc 
C.F.R. (Gi'u'.ești) 19,30: Vinovați fără 
vină; Municipal 19: Don Carlos; Ope
reta 19,30: Lăsați-mă să cînt; Studioul 
actorului de film „C. Nottara" 19,30: 
Mincinosul; Ansamblul de Estradă al 
R.P.R. (sala din calea Victoriei 174) 
20: Călătorie pe note; Tineretului 19,30: 
David Copperfield; Circul de stat orele 
17 și orele 20,30: Arena curajului.

CINEMATOGRAFE: Patria, București, 
Înfrățirea între pop.oare: Intr-o primă
vară la Budapesta; Republica, 1. C. Fri
mu, Al. Popov: Boris Godunov; Maghc- 
ru, Central, Al. Sahia, I Mai: Leana; 
Maxim Gorki: Poveste despre uriașul 
pădurii; Filimon Sîrbii: Bancnota de 
1.000.000 lire sterline; Timpuri Noi: Pri-

ma în lume; Din 9 în 9 ore; Expoziția 
Unională de Artă Plastică; Vulpoiul 
campion; Elena Pavel, N. Bălcescu: 
Nesterka cel isteț; Victoria, 8 Martie: 
Arlberg-Ex.press; București or.aș înflo
rit; Tineretului, Popular: Dubla Lotte; 
Lumina, Gh. Doja: Romeo și Julietta; 
Cultural: O noapte de amintiri; Uni
rea: Tăunul; V. Roaită, Arta: N-a dan
sat decât o vară; C. David: Necunos
cuta din taxi; Flacăra: Nunta; T. Vla
dimir eseu: Mandy; Car păți, Moși Io;: 
Suflete împietrite; Munca: Lumina fa
rului; 23 August: Fantomele părăsesc 
piscurile; Miorița: Liliacul; Donca Si- 
mo: Chemarea destinului; Ilie Pintilie: 
Cei 5 din str. Barska; M. Eminescu: 
Sub steaua frigiană; Volga: Căderea 
emiratului; 8 Mai: Mînăstirea d'n Par
ma; Libertății: Soldatul Ivan Brovkin; 
Rahova: Zvăpăiata; Gh. Coșbuc: In 
zori de zi; Olga Barvcic: Spre țărmuri 
noi; Aurel Vlaicu: Cr.ainquebille,
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